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افزایش مالیات بر ارزش 
افزوده تصویب نشد

مبلغ وام ودیعه مسکن 
بافت فرسوده ۲ برابر شد
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سرمقاله

اشتغالزایی نیازمند 
رونق تولید

اشــتغالزایی نیازمند رونق 
تولید اســت. بــرای رونق 
تولید در کشور نیز باید بازار 
از کالا های داخلی پر شود. 
نتیجه این اقدام اشتغالزایی و بهبود معیشت مردم 
خواهد بود. مقام معظم رهبری نیز هر سال بر رونق 
تولید تاکید می کنند. از این رو سیاست های ما هم 
باید در زمینه تحقق شعار سال باشد به طوری که 
تمامی دستگاه ها باید در این مسیر حرکت کنند. 
برای رونق تولید در کشور باید به مولفه ها و عوامل 
موثر در تولید توجه بسزایی داشت. بازار از کالا های 
داخلی پر شــود تا اشــتغالزایی تحقق پیدا کند. 

بانک ها نیز باید به...

  عبدالمجیــد شــیخی 
اقتصاددان
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اجرای نظام جدید 
ارزیابی شرکت ها 

و  موسسات دانش بنیان

نرخ بیکاری در 24 استان تک رقمی شد

افزایش  نرخ   مشارکت   اقتصادی
صفحه3

صفحه4

کسب  2۰ میلیارد  دلار  از  بازار صنایع  خلاق
معاون   علمی   و   فناوری   تاکید   کرد:

معاون علمــی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان 
رئیس جمهوری با اشاره به تصویب نظام جدید ارزیابی 
شرکت ها و موسسات دانش بنیان در اردیبهشت ماه 
از اجرایی شدن این نظام خبر داد. به گزارش مرکز 
ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، دکتر دهقانی 
با اعلام این مطلب در نشست خبری "معرفی نظام 
جدید ارزیابی  و حمایت از شــرکت ها و موسسات 
دانش بنیان " که در محل ساختمان معاونت علمی 
برگزار شد، خاطرنشان کرد: با گذشت حدود ۱۰ سال 
از اجرای قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان، 
ایجاب می کرد تغییراتی اساسی در ارزیابی و حمایت 
از شــرکت های دانش بنیان صورت گیرد که بر این 
اساس نسبت به تدوین نظام جدید ارزیابی شرکتهای 
دانش بنیان اقدام شــد. آیین نامــه جدید ارزیابی 
و حمایت از شــرکت ها و موسســات دانش بنیان، 
براساس ماده )3( آیین نامه اجرایی قانون حمایت 
از شرکت ها و موسسات دانش بنیان و تجاری سازی 
نوآوری ها و اختراعات در ۱8 اردیبهشت ماه ۱4۰2 به 
تصویب »کارگروه دایمی شورای راهبری فناوری ها 
و تولیدات دانش بنیان« رسید. وی با اشاره به رشد 
چشمگیر تعداد شرکتهای دانش بنیان در ۱۰ سال 
اخیر که هم اکنون به حدود ۹هزار شرکت افزایش 
یافته اظهار داشت: شرکت های  دانش بنیان براساس 
آیین نامه جدید شامل ســه دسته شرکتهای نوپا، 
نوآور و  فناور خواهند بود.شرکت های فعال در حوزه 
تحقیق، طراحی و توسعه کالاها و خدمات فناورانه که 
هنوز از نظر کسب و کاری و اقتصادی به بلوغ کافی 
دست پیدا نکرده اند، در صورت ساخت حداقل یک 
محصول در مقیاس نمونه آزمایشــگاهی مطابق با 
فهرست کالاها و خدمات دانش بنیان مشروط به دارا 

بودن تمامی معیارهای ذکر...

اجتماعی

مشــاور عالی قرارگاه مهارت آمــوزی از اضافه 
شدن مشوق »کســری خدمت ســربازی« در 
ســامانه جدید مهارت آموزی خبر داد. ســردار 
موســی کمالی؛ مشــاور عالی قرارگاه مرکزی 
مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیروهای مســلح 
در جمع خبرنگاران در پاســخ به سؤالی مبنی 
بر تعیین تکلیف سامانه ســرباز ماهر که مدتی 
از متوقف شــدن آن می گــذرد و اعطای دوباره 
مشــوق ها به افــراد دارای مهــارت اظهار کرد: 
سامانه ای توسط یک شــرکت طراحی شده بود 
که در این ســامانه، جوانان ۱5 ســال به بالای 
دارای مهارت هــای مورد نیاز نیروهای مســلح 

می توانستند در آن ثبت نام کنند.
وی با بیان اینکه بعد از بارگذاری مدارک و شرایط 
لازمه توسط متقاضیان، موضوع از طریق ثبت نام 
در سامانه مورد ارزیابی قرار می گرفت، افزود: بر 
اساس مشوق های اعلامی اگر متقاضیان امتیازات 
لازم را کســب می کردند، می توانســتند از آن 

مشوق مدنظر استفاده کنند.
مشــاور عالی قرارگاه مرکــزی مهارت آموزی 
کارکنان وظیفه نیروهای مســلح ادامه داد: به 
دلیل اینکه برخی مشکلات در مدیریت سامانه 
پیش آمد و قرارداد قرارگاه با آن شــرکت طراح 
به اتمام رســیده بود، تصمیم گرفته شد که در 
طرح جامع سامانه مهارت آموزی سامانه جدید 
طراحی شود که مراحل آزمایشی خود را در حال 

حاضر طی می کند. ســردار کمالی بیان کرد: به 
امید خدا به زودی از این سامانه رونمایی خواهد 
شد و جوانان می توانند در سامانه ثبت نام و همان 
موارد گذشته را نیز اجرایی کنند؛ در این سامانه 
نیز متقاضیان می توانند مدارک لازم، مهارت های 
کسب شده و ... خود را اعلام کنند و ارزیابی های 
لازم نیز توســط کارشناســان مربوطه صورت 

می گیرد.
وی با بیــان اینکه افرادی که امتیــازات لازم را 
کسب کنند، می توانند از امتیازات و مشوق های 
در نظــر گرفته شــده برخوردار شــوند، گفت: 
امتیازات تدارک دیده شــده در این سامانه نیز 
همان امتیازات گذشــته، نظیر تعیین سازمان 
محل خدمت، شهر محل خدمت، توجیه غیبت، 
بخشودگی غیبت، استفاده از یک ماه مرخصی، 
اســتفاده از یک درجه بالاتــر از درجه اعطایی، 
اولویت در دریافت امریه، استفاده از افراد دارای 
مهارت به عنوان مربی و کمک مربی در یگان ها و... 
است، البته کسری خدمت را نیز به سایر امتیازات 

این سامانه اضافه کرده ایم.
مشــاور عالی قرارگاه مرکــزی مهارت آموزی 
کارکنان وظیفه نیروهای مســلح درباره زمان و 
جزئیات بیشتر این ســامانه بیان کرد: جزئیات 
بیشتر این سامانه به زودی اعلام خواهد شد و بعد 
از سپری کردن مراحل آزمایشی، مورد استفاده 

متقاضیان قرار خواهد گرفت.

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری با اشاره به یک 
میلیون و ۷۰۰ هزار بازنشسته تحت پوشش صندوق 
می گوید: دولت برای اجرای متناسب ســازی در سال 
۱4۰۱، سقف و رقمی را معادل ۹۰۰۰ میلیارد تومان 
در قانون بودجه سال ۱4۰۱ محاسبه کرده و اختصاص 
می دهد، اما به دلیل نداشتن نقدینگی، از طریق سهام 
این کار انجام می گیرد و طبق قانــون، اجازه می دهد 
این ســهام از طریق صندوق در سال ۱4۰۱ به فروش 
رفته و از طریق بورس عرضه شــود. نعمت الله ترکی 
با اشاره به یکصدمین ســال ارائه خدمت صندوق به 
بازنشســتگان، اظهار کرد: بازنشستگان کل مجموعه 
دســتگاه های اجرایی و اداری تابعه، تحت پوشــش 
صندوق بازنشستگان کشوری هســتند و هم اکنون 
حدود یک میلیون و ۷۰۰ هزار بازنشسته تحت پوشش 
قرار دارند؛ وظیفه ذاتی ما ارائه خدمات به این افراد است.

وی با بیان اینکه صندوق بازنشستگی کشوری فراز 
و فرود طی این صد سال داشته است و از سال ۱353 
به بعد ناترازی در بحث ورودی منابع و خروجی آن به 
وجود آمده است و این بحث ناترازی، قوانین و مقرراتی 
است که طی سنوات گذشته به صورت متعدد طی 
دوران های مختلف به شــکلی به صندوق تحمیل 

می شــود، افزود: اگر این منابع و مصارف تراز نباشد 
و ورودی و خروجی همخوانی نداشته باشد طبیعتا 
دچار مشکل می شود. مدیرعامل صندوق بازنشستگی 
کشور ادامه داد: زمانی ورودی صندوق بازنشستگی 
را طبق قانون می بندیم و جذب و اســتخدام صورت 
نمی گیرد، اکنون معکوس شده است؛ به این معنی 
که عدد و رقمی که صندوق از بحث منابع پرداخت 
می کند، کمتر از یک به هفت است. به عبارتی زیر یک 
نفر شاغل کسورپرداز است و قرار است ۷ بازنشسته از 
این منابع دریافت کنند و این ناترازی ها باعث ایجاد 

این مشکلات و چالش ها می شود.
مدیرعامل صندوق بازنشســتگی کشوری در پاسخ 
به این ســوال که آیا برنامه هفتم نتوانسته آنطور که 
باید حق بازنشســتگان را بگیرد یا مطالبات آنها را 
محقق کند؟ توضیح داد: قانون نظام هماهنگ تا سال 
۱38۶ بحث جذب، اســتخدام، حفظ و نگهداشت 
نیروی انسانی و حقوق و بازنشستگی را داشته است. 
از ســال ۱38۶ این قانون به قانون مدیریت خدمات 
کشــوری تغییر می کند. یکی از ماده های قانونی در 
 سال ۱38۶، بحث تامین حقوق، مستمری و معیشت

 بازنشستگان است.

هشــت روســتا به عنوان کاندیدای نهایی ایران 
در پروژه بهترین روســتاهای جهانی گردشگری 
معرفی شدند تا در ســطح جهانی رقابت کنند. 
سازمان جهانی جهانگردی UNWTO از سال 
2۰2۱ موضوعی را تحــت عنوان معرفی بهترین 
روستاهای جهانی گردشــگری مطرح و هدف از 
این اقدام را پیشبرد نقش گردشگری در حفاظت از 

روستاها عنوان کرد.
این سازمان شــاخص های کلانی مانند دارا بودن 
منابع و جاذبه ها، مرمت و حفاظت از منابع، پایداری 
اجتماعی، پایداری زیست محیطی، زنجیره ارزش 
گردشگری، اولویت و حکمرانی دولت، زیرساخت 
و ارتباطات و ایمنــی و امنیت را بــرای ارزیابی 

روستاهای کاندید تعیین کرده است.
این شاخص ها حدوداً به 4۰ زیر شاخص تقسیم 
می شــوند که دربرگیرنده اطلاعــات جامعی از 
روستاهاســت. به همیــن منظــور از بین کل 
روستاهای کشور ۱3۰ روســتا وارد مرحله اولیه 

انتخاب، شــدند. سپس بر اســاس شاخص های 
سازمان جهانی این تعداد به 3۰ روستا تقلیل داده 
شد و در نهایت بر اساس ظرفیت اعلام شده برای 
هر کشور 8 روستا به عنوان کاندیدای نهایی ایران 

انتخاب شدند.
روســتای کندوان در آذربایجان شرقی، روستای 
میمند در استان کرمان، روستای سهیلی در استان 
هرمزگان، روستای قاســم آباد گیلان، روستای 
کندلوس مازندران، روســتای ابیانه در اســتان 
اصفهان، روستای پالنگان در استان کردستان و 
روستای بیشه در استان لرستان روستاهایی هستند 
که به عنوان نمایندگان جمهــوری ایران در این 
رقابت جهانی شرکت خواهند کرد. در همین راستا 
علاوه بر تکمیل پرونده روســتاهای کاندید ایران 
اسناد پشتیبان شامل کلیپ های معرفی جاذبه ها 
و پتانسیل های گردشگری و تصاویر مربوطه تهیه 
و در سامانه سازمان جهانی گردشگری بارگذاری 

شد.

تهیه کننده برنامه »موکب جوانان« رادیو جوان از 
پاسخگویی به سوالات جوانان در این برنامه سخن 
گفت. اکــرم زمانی تهیه کننــده برنامه رادیویی 
»موکب جوانان« درباره هدف این برنامه رادیویی 
به خبرنگار مهر بیان کرد: ما به این علت نام این 
برنامه را »موکب جوانان« انتخاب کردیم که در 
محل موکب، صرفاً نباید موکب عزاداری و سینه 
زنی صورت بگیرد؛ هر چند که این اعمال از ارزش 
بالایی برخوردار اســت، اما توسعه و پرورش این 
نوع موکب ها که مشکلات و معضلات جوانان را 
حل کند و همچنین مســائل مختلف را تبیین و 
روشنگری کند، نقش بسزایی در جامعه خواهد 
داشت. این تهیه کننده رادیویی در ادامه توضیح 
داد: در برنامه »موکب جوانان« ما این شــیوه را 
پیاده کرده ایم، تبادل گفتگو داریم و این گفتگوها، 
پیرامون مســائل و دغدغه های جوانان است که 
مسائل سیاســی، اقتصادی، مذهبی، اجتماعی، 

فرهنگی و علمی را بررسی می کنیم.
وی درباره اهمیت مطالبه گری جوانان عنوان کرد: 
جوانان اصولاً مطالبه گر هستند و ما به نحوی این 
روحیه مطالبه گری را در این برنامه ترویج داده ایم 
که یک جوان باید بتواند خواسته و مشکل خودش 
را بیان کند و در مقابل نیز مسئول هم باید پاسخگو 
باشد؛ لذا توجه به مسائل و مشکلات جوانان و حل 
آنها به نوعی امیدآفرینی را در وجود جوانان زنده 

می کند.
تهیه کننده برنامه »موکب جوانان« رادیو جوان 
افزود: ما در این برنامــه به موضوعات مختلفی از 
جمله اشــتغال جوانان پرداختیم و این سوال را 
طرح کردیم که تناسب رشته تحصیلی با مشاغل 

افراد، به چه شــکل اســت و آیا عدالت در نظام 
استخدامی کشور صورت گرفته است؟! در قسمتی 
دیگر از این برنامه قرار است به دورنمای اقتصاد 
ایران با تمرکز بر وضعیــت ارز و همچنین تأثیر 
تصمیمات شانگهای، رشد اقتصادی و نرخ تورم 

بپردازیم.
زمانی به یکی دیگر از هدف هــای مهم این ویژه 
برنامه اشاره و عنوان کرد: جوانان ما با مشکلاتی 
روبرو هستند که برایشــان قابل هضم نیست و 
در عین حال روشــنگری در خصوص آن مشکل 
صورت نگرفته است که ما ســعی داریم در این 
برنامه موضوع را تبیین و جوانان دهه هشــتادی 

را آگاه کنیم.
تهیه کننده برنامه »موکب جوانان« در پایان بیان 
کرد: مخاطبین جوان در برنامه، طرح مســئله 
می کنند و ما پاســخگوی آنها هستیم. بر فرض 
مثال؛ اگر درباره کنکور، حجاب، دین و… سؤال یا 
مشکل داشته باشند، ما موضوع مربوطه را پیگیری 
می کنیم و اگر مشکل مربوطه از عدم آگاهی نشأت 
گرفته باشد توسط مسئولان مربوطه که به برنامه 
دعوت می شوند تبیین و روشــنگری می کنیم. 
بیشتر مشــکلاتی که در جامعه ما رخ می دهد از 
نداشتن آگاهی است، وظیفه مسئولین این است 

که جوانان ما را آگاه کنند.
ویــژه برنامــه رادیویــی »موکب جوانــان« به 
تهیه کنندگی اکرم زمانی با اجرای امین قاسمی 
فرع و به گزارشــگری شیما شــیرازی و مهدیه 
پهلوانی هر روز ســاعت ۱4:3۰ روی موج اف ام 
 ردیــف 88 مگاهرتــز از شــبکه رادیویی جوان 

پخش می شود.

استاندار اربیل با اشــاره به اینکه انتظار می رود نیم 
میلیون زائر ایرانی از طریق اقلیم کردستان وارد عراق 
شــوند تاکید کرد که اربیل خواستار افتتاح گذرگاه 
جدید با ایران شد. امید خوشناو، استاندار اربیل در یک 
نشست خبری مشترک با استاندار آذربایجان غربی در 
اربیل تاکید کرد که با طرف ایرانی درخصوص استقبال 
از زائران ایرانی در گذرگاه مرزی »حاج عمران« توافق 

کردیم.
وی گفت: انتظار می رود که نیم میلیون زائر ایرانی برای 
مشارکت در مراسم اربعین حسینی از طریق اقلیم 
کردستان وارد عراق شوند. خوشناو خاطرنشان کرد 
که اقلیم کردستان تمام تسهیلات و اقدامات لازم را به 
زائران ایرانی ارائه خواهد داد. استاندار اربیل همچنین 
تاکید کرد که نشست های متعددی میان وزیر کشور 
ایران و وزیر امور داخلی اقلیم کردســتان برگزار شد 

و ما خواستار افتتاح گذرگاه جدید شدیم. وی گفت: 
گذرگاه جدیدی که خواســتار افتتاح آن شدیم در 
منطقه»ســیدکان« خواهد بود. آوات شیخ جناب، 
وزیر دارایی و اقتصاد دولت اقلیم کردســتان عراق از 
راه اندازی گذرگاه مرزی زمینی جدید میان ایران و 
عراق خبر داد. وی در حاشیه بازدید از گذرگاه مرزی 
پرویزخان در یک نشست خبری تاکید کرد که گذرگاه 

»تیلکو« امروز به طور رسمی افتتاح شد.
شیخ جناب خاطرنشان کرد که افتتاح این گذرگاه 
تاثیر مثبتــی در ایجاد فرصت های شــغلی خواهد 
داشت و فعالیتهای تجاری در منطقه »کرمیان« در 
اقلیم کردســتان عراق را افزایش می دهد. بر اساس 
این گزارش، این گذرگاه مرزی جدید از سمت اقلیم 
کردســتان در منطقه»میدان« و از سمت ایران در 

استان کرمانشاه واقع است.

رئیس جمهور بــا بیان اینکه ایــران برای ارتقاء 
سطح روابط با کشورهای منطقه بالکان مانعی 
نمی بیند گفت: نظام سلطه تنها با نگاه به منافع 
خود، روابط با دیگر دولت هــا را تنظیم می کند 
و رهبران کشورها باید با هوشــیاری مانع نفوذ 

مخرب آن ها شوند.
به گزارش فارس، آیت الله ســید ابراهیم رئیسی 
در دیــدار »ولادیمیر اورلیــچ« رئیس مجلس 
صربســتان، روابط جمهوری اســلامی ایران و 
صربستان به ویژه در زمینه اقتصادی و تجاری را 
نیازمند ارتقاء و توسعه بیشتر دانست و بر لزوم 
شناســایی ظرفیت های دو کشــور و همچنین 
تعیین سازوکارهای توسعه روابط در کمیسیون 

مشترک ایران و صربستان تأکید کرد.
رئیس جمهور بــا تأکید بر حمایــت جمهوری 
اسلامی ایران از صلح، ثبات و آرامش در منطقه 
بالکان و با بیان اینکه ایران برای ارتقاء ســطح 
روابط با کشورهای این منطقه مانعی نمی بیند، 

تصریح کرد: نظام ســلطه تنها با نگاه به منافع 
خود، روابط با دیگر دولت هــا را تنظیم می کند 
و رهبران کشورها باید با هوشــیاری مانع نفوذ 

مخرب آن ها شوند.
رئیسی با اشاره به شکست مفتضحانه تحریم های 
نظام ســلطه علیه ملت ایران، اظهار کرد: ملت 
ایران نه تنها با تحریم ها و فشارها متوقف نشد، 
بلکه از این تهدیدها فرصت هــای فراوانی برای 
رشــد و پیشــرفت به خصــوص در حوزه های 
مختلف فناوری ایجاد کرد که می تواند به تعمیق 

همکاری ها با کشورهای مختلف کمک کند.
»ولادیمیر اورلیچ« رئیس مجلس صربســتان 
نیز در این دیــدار ضمن ابلاغ ســلام های گرم 
رئیس جمهور کشــورش به رئیســی، به ارائه 
گزارشی از آخرین وضعیت تحولات در منطقه 
بالکان پرداخــت و از حمایت هــای جمهوری 
اسلامی ایران برای برقراری صلح و ثبات در این 

منطقه تشکر کرد.

ســخنگوی یازدهمیــن رزمایــش اقتــدار 
هوایــی فدائیــان حریــم ولایت گفــت: انواع 
پهپادهــای نیــروی هوایــی ارتــش مجهز به 
بمب های هوشــمند، نقطــه زن و ارتقایافته در 
دومین روز از فــاز عملیاتــی رزمایش، مواضع 
 و اهــداف مهم و حیاتــی نیروهــای نارنجی را

 منهدم کردند.
امیر خلبان علیرضا رودباری سخنگوی یازدهمین 
رزمایش اقتدار هوایی فدائیان حریم ولایت ارتش 
جمهوری اسلامی ایران گفت: در دومین روز از 
مرحله اصلی و فاز عملیاتی ایــن رزمایش، بعد 
از رصد، شناسایی و عکسبرداری مواضع توسط 

هواپیمای آر.اف.4 و پهپادهای شناسایی مهاجر۶ 
و کمان۱2، پهپادهای انهدامی آرش مجهز به سر 
جنگی، اهداف مهم و حیاتی نیروهای نارنجی را 
)نیروهای تعبیه شده در نقش دشمن( مورد هدف  

قرار داده منهدم کردند.
ســخنگوی یازدهمین رزمایش اقتــدار هوایی 
فدائیان حریم ولایت افزود: پهپاد مهاجر۶ نیروی 
هوایی ارتش در این مرحلــه از رزمایش ضمن 
ارســال برخط تصاویر و با تجهیــز به بمب های 
هوشمند، نقطه زن و ارتقایافته »قائم« با موفقیت 
اهداف زمینی و ادوات دشــمن را مورد اصابت 

قرار داد.

سربازان ماهر می توانند »کسر خدمت« بگیرند

مطالبه ۱.۵ میلیون بازنشسته بابت دریافت معوقه سال ۹۹

تجهیز پهپاد مهاجر۶ به بمب  ارتقایافته قائم
سياسیفرهنگی 

۸ روستا کاندیدای بهترین روستاهای جهانی گردشگری شدند

»موکب جوانان« در رادیو راه اندازی شد

درخواست اربیل برای افتتاح گذرگاه جدید با ایران

رهبران کشورها مانع نفوذ مخرب نظام سلطه شوند



اقتصاد2
ایران

بهبود تامین مالی تولید از بورس
وضعیــت تامین مالی بخش تولید از مســیر 
بازار سرمایه در بهار امسال بهبود یافته است؛ 
به شکلی که شاهد انتشــار ۱۲ همت اوراق 
شــرکتی، ۹ همت عرضه اولیــه و ۸۱ همت 
افزایش سرمایه شرکت های بورسی بوده ایم. 
یکی از نکات مهمی که طی سال های گذشته 
همواره از سوی کارشناســان مطرح می شد 
بحث هدایت نقدینگی به سمت تولید و تأمین 
مالی این بخش از طریــق ظرفیت های بازار 
سرمایه بود چراکه با این روش نه تنها نقدینگی 
به جای هزینه شدن در سوداگری و بازارهای 
غیرمولد به بخش تولید واریز می شود بلکه در 
بلندمدت به رشــد اقتصادی و مهار تورم نیز 

کمک می کند.
در این راستا بررســی ها نشان می دهد که در 
بهار امسال وضعیت تأمین مالی بخش تولید 
از بازار ســرمایه که همواره به عنوان یکی از 
چالش های اصلی این بخش مطرح می شــد، 
نســبت به پارســال از طریق »عرضه اولیه« 
»انتشار اوراق شــرکتی« و »افزایش سرمایه 

شرکت های بورسی« بهبود یافته است.
بر این اســاس، در ســه ماهه نخست امسال 
۱۲ هزار میلیارد تومان اوراق شرکتی منتشر 
شد که نسبت به سه ماهه پارسال، افزایش ۲ 
هزار و ۵۰۰ میلیارد تومانی را نشان می دهد. 
بنابراین شرکت ها توانســتند با این مدل از 
فروش ســهام، نســبت به تأمین مالی خود 
اقدام کنند.همچنین در بهار امسال ۹ عرضه 
اولیه در بورس به ارزش ۹ هزار میلیارد تومان 
انجام شد. بهار پارسال ۸ عرضه اولیه در بورس 
داشتیم. آمار نشان می دهد که افزایش سرمایه 
شرکت های بورســی در بهار امسال ۸۱ هزار 
میلیارد تومان بود که نســبت به مدت مشابه 
پارســال که رقم ۳۳ هزار میلیارد تومان بود، 

افزایش ۱۴۵ را نشان می دهد.

قیمت خرید تضمینی ۳۲ قلم 
کالای اساسی اعلام می شود

معــاون برنامه ریــزی و اقتصــادی وزارت 
جهادکشــاورزی از نهایی شدن قیمت خرید 
تضمینی ۳۲ قلم کالای اساسی و تنفیذ مصوبه 
توسط وزیر جهادکشاورزی در جلسه شورای 
قیمت گذاری خبــر داد. به گــزارش وزارت 
جهادکشاورزی، شاهپور علایی مقدم گفت: 
شورای قیمت گذاری با بررسی چهار سناریو 
برای ۳۲ محصول اساســی کشاورزی، چهار 
قیمت تعیین کرده که با نظــر نهایی رییس 

شورا، قیمت قطعی اعلام می شود.
معــاون برنامه ریــزی و اقتصــادی وزیــر 
جهادکشــاورزی افزود: چهار قلم از ۳۲ قلم 
کالا تعیین قیمت شده است که سویا و کاملینا 
۳۲ هزار تومان، آفتابگردان و گلرنگ ۲۷ هزار 
تومان و کلزا ۳۲ هزار تومان قطعی شده است 
و قیمت سایر اقلام برای سال زراعی ۱۴۰۲-
۱۴۰۳ در کمیسیون شورا نهایی و توسط وزیر 

جهادکشاورزی تنفیذ و ابلاغ می شود.
وی تعیین قیمت واقعی برای دانه های روغنی 
را گامی مثبت برای رســیدن به خودکفایی 
تولید روغن خوراکی دانســت و گفت: همین 
ســازوکار را در گندم پیــش گرفتیم و امروز 
با خرید تضمینــی بیــش از ۷ میلیون تن و 
پیش بینــی ۹ میلیون تن خرید برای ســال 
زراعــی ۱۴۰۱-۱۴۰۲ جهــش بلندی در 
خودکفایی گندم اتفاق افتاده است به گونه ای 
که فائو تولید ۱۳.۵ میلیون تن گندم را برای 

ایران پیش بینی کرده است.
علایی مقدم در ادامه گفت: تعیین قیمت نهایی 
متاثر از هزینه تمام شده، سود متعارف، آخرین 
نرخ تورم و هزینه های تبعی است که بر اساس 
نرخ تورم بانک مرکزی، مرکز آمار و قیمت های 
جهانی توسط موسسه پژوهش های اقتصادی 
محاسبه و در اختیار شــورای قیمت گذاری 

قرار می گیرد.
معــاون برنامه ریــزی و اقتصــادی وزارت 
جهادکشــاورزی مشــوق های غیرقیمتــی 
وزارتخانه را در افزایش تولیــد موثر خواند و 
گفت: تفاوتی در اقلیم کشور صورت نگرفته 
و در برخی موارد بارندگــی هم کاهش یافته 
اســت بنابراین حمایت هــای غیرقیمتی در 
افزایــش محســوس در تولیــد محصولات 
کشاورزی موثر بوده است. گفتنی  است؛ ۳۲ 
قلم کالای اساسی شــامل ۱۷ قلم محصول 
زراعی و ۱۵ قلم محصول باغی اســت که زیر 
پوشــش حمایتی خرید تضمینــی وزارت 

جهادکشاورزی قرار دارد.

خبر

رئیس فراکســیون سهام 
عدالــت در مجلــس بــا 
یــادآوری اینکــه آمــار 
جاماندگان ســهام عدالت 
نزدیک به ۲۰ میلیون نفر 
است،گفت: اضافه شدن ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر 
)از جامعه کمیته امداد و بهزیستی( به مجموع سهام 

عدالت جامعه هدف ما در سال گذشته بود.
به گزارش تسنیم، مهدی سعادتی بیشه سری با اشاره به 
برگزاری جلسه یکم مردادماه هیات رئیسه فراکسیون 
ســهام عدالت مجلس شورای اســلامی با مسئولان 
مربوطه در رابطه با موضوع ساماندهی جاماندگان سهام 
عدالت، گفت: جلسه با حضور مسئولانی از اتحادیه و 
کانون های سهام عدالت، نمایندگانی از وزارتخانه های 
تعاون و اقتصاد برگزار شد که بررسی آخرین تصمیمات 
گرفته شده در حوزه ســهام عدالت و هماهنگی های 
صورت گرفته با شورای عالی بورس، وزرای اقتصاد و 

تعاون ازجمله موضوعات این جلسه بود.
نماینده مردم بابل در مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: همچنین تخلفات سازمان خصوصی سازی در 
حوزه سهام عدالت به دلیل مغایرت اقدامات آن ها با 
اصل ۴۴ قانون اساسی و فرمان حضرت آقا بررسی و 
پیگیری شد، همچنین مقرر شد؛ یک نامه رسمی به 
وزیر اقتصاد، سازمان های نظارتی و قضایی در رابطه 

با این تخلفات ارسال شــود، ضمن آنکه براساس 
توافق صورت گرفته در شــورای عالی بورس قرار 
بود؛ مدل نهایی یا طرح فراکسیون سهام عدالت که 
برخواسته از نظرات نخبگان و دستگاه های تخصصی 
است طی چند هفته نهایی و اجرایی شود اما به دلیل 
کارشکنی رئیس سازمان بورس این طرح کمیسیون 
تاکنون اجرایی نشده و طرحی ازسوی شورای عالی 
بورس ارئه شده اســت که با قانون اساسی و فرمان 

مقام معظم رهبری مغایرت دارد لذا در جلسه مقرر 
شد؛ جلوی اجرای این طرح طی نامه نگاری با اداره 

قوانین مجلس و دستگاه های مربوطه گرفته شود.
وی همچنین با بیــان اینکه در مدل مــورد تایید 
فراکسیون سهام عدالت وظایف تمامی وزارتخانه ها 
و ســازمان ها مرتبط تعیین تکلیف می شود، افزود: 
به عنوان مثال عدم تصدی گری دولت و حفظ تعاونی ها 
در استان ها با هدف اجرای اهداف سهام عدالت ازجمله 

این وظایف و تکالیف به شــمار می آیند. سعادتی با 
یادآوری اینکه آمار جاماندگان سهام عدالت نزدیک 
به ۲۰ میلیون نفر اســت، اظهار کرد: اضافه شــدن 
۳ میلیون و ۵۰۰ هزار نفــر )از جامعه کمیته امداد و 
بهزیستی( به مجموع سهام عدالت جامعه هدف ما در 
سال گذشته بود که به دلیل ممانعت و تخلف سازمان 
خصوصی سازی حتی این تعداد نیز به مجموعه سهام 
عدالت اضافه نشدند. این نماینده مجلس با بیان اینکه 
مجلس انقلابی برای گرفتــن حق مردم هرگز کوتاه 
نخواهد آمد، اظهار کرد: با سرمایه واگذاری پتروشیمی 
خلیج فارس می توانستیم سرمایه لازم برای تحقق این 

هدف را فراهم کنیم اما باز هم این اتفاق نیفتاد.
وی همچنیــن مطرح کــرد: مســئولیت دادن به 
تعاونی ها با هدف پاسخگویی به مردم مسئله دیگری 
است که نسبت به آن تاکید شد، ضمن آنکه باید خبر 
خوشــی به مردم بدهم مبنی بر اینکه، بیش از ۹۰ 
درصد مجامع کشــوری در سراسر استان ها برگزار 
شــده اند و بیش از ۳۰۰ تعاونی سازماندهی و جزء 

تعاونی های رسمی قرار گرفتند.   
رئیس فراکسیون سهام عدالت در مجلس شورای 
اســلامی تاکید کرد: در مجموع امیدواریم بتوانیم 
ســاز و کاری که مجلس تعیین کرده را در راستای 
اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی و فرمایشات رهبری 
محقق کنیم در غیر این صورت وظایف نظارتی خود 
را با تحقیق و تفحص از سازمان های متخلف و طرح 

سوال از وزیر اقتصاد انجام خواهیم داد.

رئیس فراکسیون سهام عدالت در مجلس خبر داد:

آمار ۲۰ میلیونی جاماندگان سهام عدالت

رشــد ۲4 درصــدی مالیات 
ابرازی شرکت ها 

سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور از رشد ۲۴ 
درصدی ارزش مالیات ابرازی شرکت ها در سال 
جاری بابت عملکرد ســال قبل خبر داد. مهدی 
موحدی بک نظر در مورد آخریــن وضعیت ارائه 
اظهارنامه مالیات عملکرد شرکت ها افزود: با توجه 
به اینکه مهلت ارائه اظهارنامــه مالیات عملکرد 
شرکت ها برای سال ۱۴۰۱ که تا ۳۱ تیرماه ۱۴۰۲ 
بود و مهلت هم تمدید نشــد، تا این زمان تعداد 
اظهارنامه مالیاتی از ســوی شــرکت ها حقوقی 
کشــور ۳۳۸ هزار و ۱۱۱ فقره بود که نســبت به 
تعداد اظهارنامه های پارسال که ۳۳۰ هزار و ۹۳۰ 
فقره بوده از رشــدی معادل ۲.۲ درصد در تعداد 

اظهارنامه های برخوردار شده است.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی همچنین در مورد 
ارزش اظهارنامه های مالیاتی ابرازی شــرکت ها 
گفت: ارزش مالیات ابراز شده در سال جاری تا آخر 
تیرماه ۱۲۴ هزار میلیارد تومان است که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل که رقم ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومانی بود، از رشدی معادل ۲۴ درصد برخوردار 
شده است. وی تأکید کرد: مهلت ارائه اظهارنامه 
مالیات شــرکت ها تا پایان تیر ۱۴۰۲ بود که این 
مهلت تمدید نشده است. موحدی بک نظر در مورد 
اینکه چه تعداد از شــرکت های کشور اظهارنامه 
مالیاتی داده اند، گفت: ما فقط رشد ۸ هزار واحدی 
شــرکت ها را داریم و آمار کلی همه شرکت های 

کشور در اختیار ما نیست.

صادرات 47.5 میلیون دلاری 
ایران به 4 کشور اروپایی 

مدیــرکل دفتر همــکاری بین المللــی گمرک 
جمهوری اسلامی ایران از صادرات ۴۷.۵ میلیون 
دلاری کالاهای ایران به ۴ کشور اروپایی در بهار 
امســال خبر داد. امید گلزاری در تشریح افزایش 
صادرات کالاهای ایرانی به چهار کشــور اروپایی 
شامل اسپانیا، ایتالیا، فرانسه و هلند، اظهار داشت: 
عمده کالاهای صادراتی ایران به اســپانیا شامل 
زعفران، پسته، مغز پســته، پلی اتیلن، دیگ های 
صنعتی آب گرم، مصنوعات ریخته گری و رادیاتور 
است؛ ارزش صادرات ایران به اسپانیا در ۳ ماه اول 

سال جاری ۱6 میلیون دلار ثبت شده است.
وی اضافه کرد: عمده محصولات صادراتی ایران به 
ایتالیا شامل مصنوعات ریخته گری، چرم و پوست 
موکنده، زعفران و مغز پسته بوده و ارزش صادرات 
ایران به ایتالیا در سه ماه اول امسال ۱۸.۵ میلیون دلار 
بوده است. مدیرکل دفتر همکاری بین المللی گمرک 
جمهوری اسلامی ایران همچنین در مورد صادرات 
کالاهای ایرانی به فرانســه گفت: عمده صادرات ما 
به فرانسه شــامل زعفران، انگور خشک کرده، مغز 
پسته و سنگ مرمر بوده و ارزش کالاهای صادراتی 
ایران به فرانســه در سه ماه امســال ۲ میلیون دلار 
بوده است. گلزاری در مورد عمده کالاهای صادراتی 
ایران به کشور هلند گفت: فرومولیبدن، فروسیلیس، 
چربی ها، روغن های حیوانی و خرمای مضافتی، انگور 
خشک کرده، زعفران، چای ســیاه )تخمیر شده(، 
هندوانه، شیره و عصاره شیرین بیان از عمده کالاهای 
ایرانی بوده اســت که به هلند صادر شــده و ارزش 
صادرات ایران به هلند در ســه ماه اول امسال به ۱۱ 

میلیون دلار رسیده است.

تولید پایدار برق در اوج بار مصرف
حائری با اشاره به آمادگی کامل نیروگاه شهدای 
پاکدشت برای تولید انرژی پایدار در روزهای اوج 
مصرف برق امسال، بر لزوم پایداری تولید تمامی 
واحدهای این مجموعه در دوره پیک تابســتان 

تاکید کرد.
به گزارش وزارت نیرو، همایون حائری در جریان 
بازدید از آخرین وضعیت تولید واحدهای نیروگاه 
سیکل ترکیبی ۲۸6۸ مگاواتی شهدای پاکدشت 
)دماوند( با اشــاره به نقش مهم ایــن نیروگاه در 
تأمین انرژی و پایداری شبکه سراسری برق کشور 
در فصول گرم سال، افزود: در سال گذشته مطابق 
با برنامه ریزی های از پیش تعیین شده تعداد پنج 
واحد گازی و یک واحد بخــار این نیروگاه تحت 

عملیات تعمیرات اساسی قرار گرفته است.
وی تاکید کرد: این نیروگاه با انجام تعمیرات اساسی 
به موقع در حداکثر آمادگی خود قرار داشــته و 
میزان تولید برق امســال نیروگاه با افزایش پنج 
درصدی نسبت به مدت مشــابه سال گذشته از 
مرز پنج میلیون و ۸۰۰ هزار مگاوات ساعت عبور 

کرده است.
گفتنی اســت در جریان این بازدید جلسه ای با 
حضور معاون بــرق و انرژی وزیر نیــرو و مدیران 
ارشد نیروگاه برگزار و الزامات این مجموعه جهت 
 تولید برق مطمئن در فصل تابستان مورد بررسی

 قرار گرفت.

اخبار
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سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه 
گفت:کمیسیون تلفیق با پیشــنهادات دولت در 
زمینه افزایش مالیات بر ارزش افزوده به جهت آثار 
تورمی که بر مردم تحمیل می شود، مخالفت کرد. 
در پیش نویس لایحه برنامه هفتم توسعه پیشنهاد 
شده، نرخ مالیات ارزش افزوده طی سالهای اجرای 
برنامه هفتم با رشــد یک درصدی در هر سال تا 

۱۳درصد افزایش یابد.
دولت در ماده ۴۹ این لایحه، پیشنهاد داده بود که 
نرخ مالیات بر ارزش افزوده از ۹ درصد در سال  دوم 

اجرای برنامه، به ۱۰ درصد افزایش یابد، همچنین 
هر سال یک واحد درصد تا ســقف ۱۳ درصد به 

مالیات سهم دولت اضافه شود.
البته طبــق اعلام محســن زنگنه ســخنگوی 
کمیســیون تلفیق این موضوع در جلســه عصر 
دیروز این کمیســیون مورد رسیدگی قرار گرفته 
است؛ زنگنه تأکید کرد: کمیسیون با پیشنهادات 
دولت در زمینه  افزایش مالیــات بر ارزش افزوده 
به جهت آثار تورمی که بر مردم تحمیل می شود، 

مخالفت کرد.

وی همچنین در تشــریح مصوبــات عصر دیروز 
کمیســیون تلفیق با اشــاره به بررســی فصل 
مربوط بــه مالیات هــا در برنامه هفتم توســعه 
اظهار کــرد: همچنین پیرو مصوبه کمیســیون 
تلفیق نســبت مالیات بــه اعتبــارات هزینه ای 
حدود ۸۰ درصــد در نظر گرفته شــد همچنین 
کمیســیون مصوب کرد که نرخ مالیات بر تولید 
ناخالص داخلی در برنامه هفتم ۱۰ درصد باشد. 
سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم 
توســعه گفت: همچنین کمیســیون در زمینه 

شفافیت در معافیت های مالیاتی مصوب کرد که 
 بخشــودگی و ترجیح مالیاتی طی برنامه هفتم 

ممنوع شود.
زنگنــه ادامه داد: همچنین کمیســیون دولت را 
مکلف کرد تــا تمامــی تخفیفــات مالیاتی که 
اعمال می کند را همراه با لایحه بودجه ســنواتی 
به مجلــس ارائه دهــد. همچنین کمیســیون، 
دولــت را مکلــف کرد تــا لایحــه مالیــات بر 
 درآمد را در ســال اول برنامه بــه مجلس تقدیم 

کند.

معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه ۸۰ درصد 
محصولات کشاورزی مورد نیاز کشور در داخل تولید 
می شــود، گفت: برای تامین ۲۰ درصد مابقی نیاز 
کشور سالیانه به طور متوسط بین ۱۰ تا ۱۵ میلیارد 
دلار ارز از کشور خارج می شود. »سیدمجتبی خیام 
نکویی« در مراسم امضای تفاهم نامه طرح حمایت 
از طرح های نوآور، دانش پایــه و ارتقای بهره وری 
طرح های زنجیره ســبز و آبی برکت )کشاورزی - 
شیلات( با »محمد ترکمانه« مدیرعامل بنیاد برکت 
زیرمجموعه ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( افزود: 
در حال حاضر ســالیانه نزدیک به ۱۲۵ میلیون تن 
محصول کشاورزی در داخل کشور تولید می شود 
و برای سال ۱۴۳۰ باید این میزان متناسب با رشد 
جمعیت، بــه ۱۷۵ تا ۱۸۰ میلیون تن برســد که 

به معنای ۵۰ تا ۵۵ میلیون تن افزایش تولید است.
رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
)تات( معتقد است: اگر همه ظرفیت کشور را بسیج 
و الزامات لازم را برای تحقــق امنیت غذایی فراهم 
کنیم، قابلیت تامین و تولید محصولات راهبردی و 
استراتژیک را در داخل کشور به خوبی داریم. وی با 
بیان اینکه محدودیت های منابع تولید امروزه ارزش 
امنیت غذایی در کشور و جهان را دو چندان کرده 
است، تصریح کرد: رهبر معظم انقلاب بارها امنیت 
غذایی را از موضوعات درجه یک کشور عنوان کرده 
اند و انتظار ایشان این است که دستگاه های مختلف 

با جدیت در این حوزه ورود کنند.

لزومارتقایبهرهوری
خیام نکویی گفت: در یکــی دو دهه اخیر میانگین 
بارش در کشور ما از ۲۵۰ میلیمتر به ۲۲۰ میلیمتر 
رسیده است که ۳۰ میلیمتر کاهش را نشان می دهد. 
علاوه بر آن خشکسالی ها، تغییرات اقلیم و محدودیت 
منابع آبی هم به محدودیت های تولید اضافه شده 
است؛ بنابراین مهمترین راهبرد غلبه براین چالش ها 

ارتقای افزایش بهره وری در کشاورزی است.
وی افزود: انقلاب در افزایش بهره  وری از مسیر علم و 
فناوری می گذرد، هرچقدر بتوان ضریب رسوخ علم 
و دانش را افزایش داد می توان برچالش ها غلبه کرد، 

در این راستا نه فقط از ظرفیت های بخش تحقیقات 
کشاورزی بلکه باید از ظرفیت نهادهای حاکمیتی 
همچون بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام )ره( 
و حتی ظرفیت دانش ســایر کشــورها و نهادهای 

بین المللی هم استفاده شود.
معاون وزیر جهاد کشاورزی بر این باور است که اگر 
بتوان از ظرفیت  های بنیــاد برکت در کنار فعالیت 
های سازمان تات بهره گرفت، تحول چشمگیری 
در تولیدات کشــاورزی ایجاد خواهد شد و یکی از 
اقدامات بنیاد برکت ارائه تسهیلات به مزارع بهره  ور 
و نمونه است. به گفته وی، اکنون ۱۰۰ مزرعه نوآور 

در کشور وجود دارد.

اجرایالگویکشتدرکشورپساز۵۱
سال

این مقام مسوول با اشاره به اینکه سازمان تحقیقات 
کشاورزی دولت سیزدهم اجرای الگوی کشت را پس 
از ۵۱ سال در کشور عملیاتی کرد، گفت: بنیاد برکت 
می تواند بخشــی از طرح الگوی کشت را به عنوان 
نمونه در استان های کشور اجرایی کند؛ به طوری 
که اگر ما می خواهیم کشاورزان محصول مورد نظر 
طرح الگوی کشت را تولید کنند، باید با ایجاد مزیت 
ها و مشوق هایی این کار را عملیاتی کنیم که این امر 

نیازمند کمک های این بنیاد است.

به گفته وی، درحال حاضر کشــت برنــج در ۱۱ 
استان کشور انجام می شود، درحالی که با توجه به 
محدودیت منابع آبی امکان کشــت در سه استان 
شمالی کشور وجود دارد وبا ارائه تسهیلات می توان 
کشاورزان را به کشت های غیر کشت برنج ترغیب 

کرد.
خیام نکویــی ادامه داد: همچنین بــا ارتقای بهره 
وری می توان میانگین برداشت محصول )افزایش 
عملکرد( را افزایش داد زیرا اکنون به طور میانگین 
در هرهکتار ۴.۳ تن برداشــت گندم داریم که باید 
این میزان به ۵.۳ تن برسد، که در ا ین صورت علاوه 
بر گندم مصرف خانگی؛ صنف و صنعت می توانیم 

بخشی از مازاد محصول را صادر کنیم.
وی اضافه کرد: بعد از پیروزی انقلاب اسلامی افزایش 
عملکرد در واحد سطح 6۰ درصد افزایش داشته است 
که با فعالیت های به زراعی و به نژادی می توانیم این 
را افزایش بدهیم به طور مثال سال گذشته در استان 
البرز در هر هکتار عملکرد ما به ۱۴.۷ تن رسید که 
رقم قابل توجهی بود که این امر با کمک بنیاد برکت 
ممکن می شود. وی گفت: اگر مســیر فعلی را در 
بخش کشاورزی ادامه بدهیم با توجه به محدودیت 

منابع آبی باید سطح زیرکشت را کاهش بدهیم.
وی  با بیان اینکه طبق اعلام ســازمان فائو تا سال 
۲۰۵۰ قیمت محصــولات کشــاورزی در جهان 

دو تا ســه برابر افزایش خواهد یافت افزود: در این 
زمینه باید از همه ظرفیت های داخل کشور و نهاده 
های حاکمیتی بــرای افزایش تولید در بعد کمی و 
کیفی و ثبات بازار بهره بگیریم. رییس سازمان تات 
اظهارداشت: اکنون میزان تولید محصولات شیلاتی 
کشور ۱.۳ میلیون تن است که می توان با کمک بنیاد 

برکت این میزان را افزایش داد.
»محمد ترکمانه« مدیرعامل بنیاد برکت ســتاد 
اجرایی فرمان امام )ره( در این مراسم به طرح  های در 
حال اجرای این بنیاد اشاره کرد و گفت: برای افزایش 
بهره  وری در این طرح  ها هم  به حمایت  های سازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی نیاز داریم تا 
از ظرفیت  های علمی و دانش این سازمان استفاده 
کنیم زیرا عقلانی نیست که کاری در حوزه کشاورزی 
انجام بدهیم اما از ظرفیت های علمی سازمان تات 

بهره نگیریم.
وی با بیان اینکه تسهیلات مناسبی هم درنظر گرفته 
شده تا درباره طرح  هایی که سازمان تحقیقات معرفی 
می کند، ارایه دهیم پیشنهاد داد: تعدادی طرح نمونه 
و موفق که با بنیاد برکت انجام می شود، در استان ها 
معرفی شود تا در بین کشاورزان مقبولیت پیدا کند.

در این مراســم تفاهم نامه ای تحــت عنوان طرح 
حمایت از طرح هــای نوآور، دانش پایــه و ارتقای 
بهره وری طرح هــای زنجیره ســبز و آبی برکت 
)کشــاورزی - شیلات( به امضای ســازمان تات و 
بنیاد برکت رسید تا همکاری  های علمی، آموزشی، 
 ترویجی و پژوهشی برای اجرای طرح های کشاورزی 

توسعه یابد.
براساس این تفاهم نامه مقرر شد، دو طرف در حوزه 
تولید نهال و بذر، کشت گلخانه ، کشت علوفه  و تولید 
پروتئین مورد نیاز دام و طیــور از منابع جایگزین، 
کشت دانه های روغنی، کشــت و فراوری گیاهان 
دارویی، پرورش طیــور، پرورش آبزیــان، ارتقای 
بهره وری و تکمیل زنجیــره ارزش در محورهای 
)اینترنت اشیاء، سموم، سیستم های نوین آبیاری 
و اقتصاد کشــاورزی( همکاری  کنند. مدت زمان 
 این تفاهــم نامه از تاریخ امضــای طرفین به مدت 

دو سال است.

مدیرکل دفتر تجهیز منابع مالی، فنی و اقتصادی شــرکت بازآفرینی 
شهری ایران از افزایش ۱۰۰ درصدی وام ودیعه مسکن در بافت های 
فرســوده خبر داد و اعلام کرد: مبلغ این وام در کلانشــهرها به ۱۲۰ 

میلیون تومان و سایر شهرها به ۹۰ میلیون تومان رسیده است.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، امیرحسین ثروت جو از افزایش ۱۰۰ 
درصدی وام ودیعه مسکن در بافت های فرسوده خبر داد و گفت: مالکان 

پلاک های مسکونی در محلات هدف بازآفرینی به منظور اجاره مسکن 
در طول زمان نوسازی و بهسازی منازل خود می توانند تسهیلات ودیعه 

اسکان موقت دریافت کنند.
وی افزود: مبلــغ این وام برای هر پلاک در کلانشــهرها ۱۲۰میلیون 
تومان و در ســایر شــهرها ۹۰ میلیون تومان با نرخ ۴ درصد در نظر 
گرفته شده است. به گفته ثروت جو، متقاضیان برای دریافت تسهیلات 

ودیعه اسکان موقت می توانند با مراجعه به سامانه ثبت نام تسهیلات 
بازآفرینی به آدرس Facility.udrc.ir مدارک مورد نیاز را بارگذاری 

و  نسبت به ارایه درخواست این تسهیلات اقدام کنند.
بر اساس این گزارش، این تسهیلات قبلا 6۰ میلیون در کلانشهرها و 
۴۵ میلیون تومان در سایر شهرها بود که با همکاری صندوق کارآفرینی 

امید و پیگیری های انجام شده، افزایش یافته است.

افزایش مالیات برارزش افزوده تصویب نشد

مبلغ وام ودیعه مسکن بافت فرسوده ۲ برابر شد

گروهاقتصادایرانوجهان
Newskasbokar@gmail.com

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

۸۰ درصد محصولات کشاورزی در کشور تولید می شود



3 بازار

روند محســوس کاهشــی قیمت ها در بازار خــودرو در ۱۰۰ روز 
گذشــته که به طور متوســط بین ۳۵ تا ۴۵ درصد در خودروهای 
مختلف داخلی و مونتاژی بوده اســت، نشــان دهنده نتیجه بخش 
بودن برنامه های تحولی دولت سیزدهم در حوزه تولید و تنظیم بازار 
خودرو است. بررسی قیمت محصولات پرتیراژ خودروسازان نشان 
می دهد به طور متوسط قیمت خودروهای تولید داخل از تاریخ ۲۱ 
فروردین۱۴۰۲ )زمان افزایش قیمت خودروهــای تولید داخلی( 
 نزدیک به ۳۵ درصد و قیمت خودروهای مونتاژی حدود ۴۵ درصد 

کاهش داشته است.
این در حالی اســت که در این مدت، قیمت دلار فقط چهار درصد 
کاهش داشته است. بررسی ۱۸ خودروی منتخب داخلی و مونتاژی 
نشــان می دهد قیمت ها از حداکثر ۵۸ درصــد در جک تی۸ گروه 
کرمان موتور تا حداقل ۲۹ درصد در آریزو ۵ مدیران خودرو با کاهش 

مواجه شده است. این کاهش قیمت در دیگنیتی پرایم ۴۸ درصد، 
فیدلیتی هفت نفره ۴۶ درصد، لاماری ۴۵ درصد، جک جی ۴ حدود 
۴۳ درصد، تیگو ۷ نزدیک به ۴۲ درصد و ام وی ام ایکس ۲۲ پرو ۳۳ 

درصد بوده است.
همچنیــن بررســی قیمــت خودروهــای منتخب داخلــی نیز 
نشــان دهنده کاهش ۳۸ درصدی ســورن پلاس )تیــپ ۱(، ۳۷ 
درصدی دنا پــلاس توربــو، ۳۷ درصدی شــاهین، ۳۶ درصدی 
پژو ۲۰۷ پانورامــا، ۳۵ درصدی رانا پــلاس، ۳۴ درصدی تارا، ۳۲ 
درصدی کوئیک اس، ۳۱ درصــدی پژو پارس با موتــور تی یو۵، 
 ۳۱ درصدی ســاینا اس و ۳۱ درصــدی کوئیــک آر در مدت یاد 

شده است.
در این زمینه، »عبدالله توکلی لاهیجانی« مدیرکل صنایع خودروی 
وزارت صمت به افزایش تولید خودرو در ســه ماهه نخست امسال 

اشاره کرد و گفت: سیاست های افزایش تولید و شفاف سازی عرضه 
از طریق ســامانه یکپارچه جواب داده و در عمل با کاهش قیمت ها 

مواجه هستیم.
وی با اشاره به تولید حدود ۳۲۵ هزار دستگاه خودرو از ابتدای امسال 
تا پایان خرداد، گفت: تولید این تعداد خودرو به صورت عبور مستقیم 
و بدون ناقصی انجام شده اســت و شاهد به ثمر نشستن برنامه های 

تحولی دولت سیزدهم در حوزه تولید و تنظیم بازار خودرو هستیم.
توکلی لاهیجانی خاطرنشــان کرد: روندی که درباره افزایش تولید 
از سال گذشته آغاز شــده بود، در سه ماهه نخســت امسال نیز با 
شدت بیشتری تداوم یافته و برنامه افزایش عرضه خودرو و توسعه 
صنعت خودروی کشــور در دســتورکار اســت. وی معتقد است: 
 این روند به ســمتی پیش خواهــد رفت که بازار خودروی کشــور 

رقابتی می شود.

رئیس سازمان ملی استاندارد در پاسخ به اینکه آیا تاکنون برندی برای واردات با 
مشکل مواجه شده؟ گفت: تا امروز هیچ برندی از خودروهای وارداتی به دلیل عدم 
تایید سازمان ملی استاندارد ایران متوقف نشده است. مهدی اسلام پناه در پاسخ به 
سوالی درباره محموله ای از خودروهای برند خارجی که به دلیل مشکلات مربوط 
به استاندارد مجوز ورود به کشور را دریافت نکرده اند، گفت: این خبر در ذات، خبر 

غلطی است. به نظر من برخی دنبال حواشی هستند.
وی افزود: سازمان ملی استاندارد به عنوان یک سازمان فنی و تخصصی که در بین 
سازمان های کشور مرجعیت دارد و تنها پایگاه اطمینان بخشی به کالا و خدمات 

اســت، موضوع آن در مواجهه با هر کالا و خدمتی اطمینان بخشی است. رئیس 
سازمان ملی استاندارد با بیان اینکه این سازمان برای واردات میلیون ها خودرو 
تسهیلگری کرده و هم اشخاص حقیقی و هم حقوقی می توانند واردات خودرو را 
انجام دهند، گفت: واردات خودرو می تواند مطابق مواردی که در فرآیندهای قانونی 

در مجلس یا دستگاه اجرایی تصویب شده، انجام شود.
وی در پاسخ به اینکه آیا تاکنون برندی برای واردات با مشکل مواجه شده؟ گفت: تا 
امروز هیچ برندی از خودروهای وارداتی به دلیل عدم تایید سازمان ملی استاندارد 
ایران متوقف نشده است. لزوما همه تاییدیه های واردات مربوط به سازمان ملی 

استاندارد نیست. اسلام پناه در پاسخ به اینکه آیا دستورالعمل های کیفی خودروی 
وارداتی با خودروی داخلی متفاوت اســت؟ گفت: این تفــاوت به خاطر تفاوت 

ظرفیت ها و قابلیت های متفاوت در داخل و خارج کشور است. 
روشن است که ما در ایران نمی توانیم پورشه تولید کنیم. اما دستورالعمل واردات 
با ده ها بند و تبصره تصویب و ابلاغ شده است. علاوه بر آن سازمان ملی استاندارد 
چند مورد بخش نامه هم ابلاغ کرده است. وی افزود: قسمت عمده استانداردها به 
 عنوان زبان مشترک تجارت بین کشــورهای عضو به اشتراک گذاشته می شود. 
بنابراین استانداردها یعنی حداقل ها که یکسان است. اختلاف بر سر استانداردهای 

کارخانه ای و آپشن های رقابتی است که می تواند رضایت مشتری را جلب کند که 
این موارد در کشورهایی که در فضای رقابتی تولید و فروش می کنند بیشتر است.

اسلام پناه با بیان اینکه در بحث واردات باید به جای نشان دادن بخش حاکمیتی، 
باید بنگاه های تولیدی را با مطالبه عمومی برای جهش تولید کیفی مواجه کنیم، 
تصریح کرد: همه چیز قهری نیست و بلکه بخشی ذائقه ای است. اما وقتی انحصار 
ایجاد می شــود و تفاوت قیمت وجود دارد، مصرف کننده به صف خرید همین 
خودروهای بی کیفیت می رود. چرا که انحصاری و غیررقابتی است و تفاوت قیمت 

ایجاد می کند.

معــاون امــور تولیــدات دامــی وزارت جهاد 
کشــاورزی گفت: صنعت دام و طیور رکورددار 
سرمایه گذاری در کشور است و ۶۰۰ هزار میلیارد 
 تومان ســرمایه در ایــن صنعت بــه کار گرفته 

شده است.
به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، حســین 
دماوندی نژاد، معاون امور تولیدات دامی وزارت 
جهاد کشاورزی گفت: بیست و دومین نمایشگاه 
تخصصی دام و طیور در تهران در حال برگزاری 
است، نمایشگاه امسال نسبت به سال گذشته با 
وجود تلاقی با دهه اول محرم، استقبال خوبی را 
هم در داخل و هم در عرصه بین المللی داشــته 

است.
وی افزود: حدود ۱۴ کشــور اروپایی و آسیایی و 
شرکت های دانش بنیان داخلی و خارجی در این 
نمایشگاه شرکت کرده اند. دماوندی نژاد تصریح 
کرد: صنعت دام و طیور رکورددار سرمایه گذاری 
در کشور است و ۶۰۰ هزار میلیارد تومان سرمایه 
اعــم از واحدهای تولیــدی، کارخانه های دام و 
طیور، شرکت های تولید مکمل و واکسن و صنایع 

مرتبط با دام و طیور در این صنعت به کار گرفته 
شده است.

وی ادامه داد: با توجه به اعمال تحریم ها در این 
سال ها، انتظاری برای برگزاری بیست و دومین 
نمایشــگاه بین المللی دام و طیور با این وسعت 
وجود نداشت اما بخش خصوصی نشان داد بیش 
از انتظار توانمند است. معاون امور تولیدات دامی 
وزیر جهاد کشــاورزی عنوان کرد: ۱۰۰ درصد 
صنعت دام و طیور کشور توسط بخش خصوصی 
اداره می شود و هر مقدار مشکل در بخش داشته 
باشــیم تولیدکنندگان با تلاش و بهره گیری از 
تکنولوژی و دانش روز، کشور را بی نیاز خواهند 

کرد.
وی افــزود: تولیدکننــدگان با همــت و توان 
بالا پای ســفره مردم ایــران ایســتاده اند و از 
امنیت غذایی کشــور دفاع می کننــد. گفتنی 
است؛ بیســت و دومین نمایشــگاه بین المللی 
دام، طیــور و صنایــع وابســته از اول تــا ۴ 
 مرداد در محــل نمایشــگاه بین المللی تهران 

در حال برگزاری است.

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی 
گفت: متاســفانه در بحث واردات برنج با فســاد، 
ناهماهنگی و رانت مواجه هســتیم. محمدجواد 
عسکری در نشســت علنی مجلس و در جریان 
گزارش نظارتی کمیسیون کشــاورزی در زمینه 
بررسی نحوه سیاستگذاری دستگاه های متولی در 
حوزه مدیریت بازار کالا های استراتژیک گندم و مرغ 
در کشور، گفت: قابلیت بخش کشاورزی ما به دلیل 

تنوع اقلیمی منحصر به فرد است.
 وی با بیان اینکه ما در زمینه تولید و رشد کشاورزی 
مشکلاتی داریم که باید برطرف شود، ادامه داد: به 
واقع این مشکلات به حوزه مدیریت بازمی گردد با 
این حال ما در مباحث تقنینی بخش کشاورزی به 
همت رئیس مجلس شورای اسلامی مشکلی در 

حوزه تولید محصولات کشاورزی نداریم.
رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس تاکید کرد: به 
واقع ایراداتی در بخش کشاورزی وجود دارد که به 
عدم هماهنگی بین حوزه های مختلف بازمی گردد. 
ما بار ها در زمینه محصولاتی همچون مرغ، گوشت، 
پروتئین ســفید و قرمز، گندم و سایر محصولات 

کشاورزی جلساتی را برگزار کرده ایم، اما می بینیم 
دستگاه های متولی همراهی و همکاری لازم را در 

این امور ندارند.
وی افزود: به واقــع این عدم هماهنگی و همراهی 
آسیب رسان بوده و رئیس جمهور باید این دستگاه 
را به نوعی با هم همراه و هماهنگ کند. عسکری با 
اشاره به عدم توزیع ارز واردات محصولات کشاورزی 
بیان کرد: به دلیل اینکه امنیت غذایی مردم یکی از 
مباحث جدی قلمداد می شود باید توزیع ارز واردات 

محصولات کشاورزی به درستی صورت گیرد.
وی در ادامه با انتقاد از آمار های غیرواقعی در بخش 
کشاورزی، تاکید کرد: ما بار ها این موضوع را مورد 
تاکید قرار داده ایــم و این موضوع را به گوش وزیر 
جهاد رسانده ایم که باید مشــکل آمار در بخش 
کشاورزی برطرف شود. این نماینده مجلس تاکید 
کرد: عدم استفاده از ظرفیت های علمی در بخش 
کشاورزی و اجرایی نشدن روش های به زراعی و به 
نژادی و عدم دانش بنیان کردن این حوزه از جمله 
مسائلی است که در راستای عدم هماهنگی بین 

دستگاهی مشکل ایجاد کرده است.

بر اســاس جدیدترین آمــار اوپک ایران ســومین 
تولیدکننده بزرگ گاز جهان در سال ۲۰۲۲ بوده و 
طی ۲ سال گذشــته، صادرات گاز حدود ۶۲ درصد 
رشد کرده است.  سازمان کشور های صادرکننده نفت 
در »بولتن آماری سالانه« خود اعلام کرد، تولید گاز 
طبیعی ایران در سال ۲۰۲۲ با رشد ۲ درصدی نسبت 
به سال قبل از آن مواجه شده و به ۲۶۲.۲۶۱ میلیارد 
مترمکعب رسیده است. ایران در ســال پیش از آن 
۲۵۷.۱۱۹ میلیارد مترمکعــب گاز تولید کرده بود. 
تولید گاز ایران در سال ۲۰۲۱ نسبت به سال ۲۰۲۰ 
افزایش ۳ درصدی ثبت کرده بود. ایران پس از آمریکا 
و روسیه سومین تولیدکننده بزرگ گاز جهان در سال 

۲۰۲۲ بوده است.
تولید گاز آمریکا در این سال یک ترییلون و ۱۵ میلیارد 
و ۶۹۸ میلیون مترمکعب و روسیه ۶۳۰.۷۵۹ میلیارد 
مترمکعب اعلام شده است.بر اساس این گزارش، تولید 
گاز روسیه ۱۲.۳ درصد نسبت به سال ۲۰۲۱ کاهش 
یافته است. چین، کانادا، اســترالیا، نروژ، عربستان، 
الجزایر، ترکمنستان نیز به ترتیب به لحاظ تولید گاز 
در جهان در رتبه های چهارم تا دهم قــرار دارند.بر 

اساس آمار این گزارش، کل تولید گاز در جهان در سال 
۲۰۲۲ نسبت به سال پیش از آن ۰.۱ درصد کاهش 
داشته است. بر اساس آمار اوپک، خالص صادرات گاز 
ایران در سال ۲۰۲۱ حدود ۱۸.۷۹ میلیارد مترمکعب 
بوده است.  صادرات گاز ایران در این سال با افزایش 
۲ درصدی نســبت به ســال قبل از آن مواجه شده 
است.ایران در ســال ۲۰۲۱ حدود ۱۸.۴۲۵ میلیارد 
مترمکعب گاز صادرکرده بود که نسبت به سال ۲۰۲۰ 
که ۱۱.۵ میلیارد متر مکعب صادر داشته افزایش ۵۹.۹ 
درصدی را ثبت کرده است.بیشترین صادرات گاز در 
جهان در سال گذشته میلادی مربوط به آمریکا و پس 

از آن قطر و سپس نروژ بوده است.
بر اســاس گزارش اوپــک، میزان مصــرف گاز در 
ایران در ســال گذشــته میلادی برابر با ۲۵۳.۴۶۹ 
میلیاردمترمکعب بوده است که نسبت به سال ۲۰۲۱ 
افزایش ۴.۳ درصدی را نشــان می دهد.مصرف گاز 
در ایران در ســال ۲۰۲۱ برابر با ۲۴۳.۰۱۹ میلیارد 
مترمکعب برآورد شده بود.روســیه  در سال ۲۰۲۱ 
بزرگ ترین مصرف کننــده گاز در جهان با مصرف 

۵۰۴.۵۰۰ میلیارد مترمکعب شناخته شده است.

افزایش تولید و شفاف سازی عرضه نتیجه داد

کاهش محسوس قیمت  خودرو در بازار

محموله خودروهای وارداتی متوقف نشده است

رشد ۶۲ درصدی صادرات گاز ایران در واردات برنج با فساد و رانت مواجه هستیمسرمایه گذاری ۶۰۰ هزار میلیارد تومانی در صنعت دام و طیور
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رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزي تهران 
از کاهش قیمت میوه خبــر داد و گفت: نظارت  
هاي لازم بر عملکرد خرده  فروشــان از ســوي 
بازرسان اتحادیه به  صورت مداوم در حال انجام 
است. اسداله کارگر، رئیس اتحادیه فروشندگان 
میوه و سبزي تهران در رابطه با وضعیت قیمت 
میوه اظهار کرد: هر ســاله در فصل تابستان به 
علت وفور میــوه و گرماي هوا قیمت محصولات 

کاهش مییابد.
وي در ادامه افزود: برخي از محصولات ۱۵ درصد 
و برخي دیگر ۲۵ درصد کاهش قیمت داشتهاند 
که به طور کلــي میتوان گفــت تاکنون قیمت 
میوه نســبت به تیر، میانگین ۲۰ درصد کاهش 
داشته اســت. کارگر همچنین در رابطه با تقاضا 
و مصرف میوه گفت: به علت تعداد و تنوع میوه 
در فصل تابستان نسبت به سایر ایام سال، تقاضا 
همچنان در این بازار وجود دارد و میتوان گفت 

کاهش تقاضا اندک بوده اســت. رئیس اتحادیه 
فروشــندگان میوه و ســبزي تهران همچنین 
در رابطه با فروش میوه هاي خــاص وارداتي از 
سوي برخي از مغازه داران گفت: چهار محصول 
موز، نارگیل، انبه و آناناس به صورت قانوني وارد 
کشور مي شود و فروش آنها بلامانع بوده، اما سایر 
میوههاي وارداتي قاچاق هســتند و فروش آنها 

غیرقانوني است.
به گفته وي نظارت هاي لازم و جدي بر عملکرد 
خرده فروشان از سوي بازرسان اتحادیه بهطور 
مداوم انجام میگیرد و در صورت تخلف و فروش 
محصولات غیرقانوني با آنها برخورد مي شــود. 
طبق آخرین نرخ نامه مصوب ســازمان میادین 
میوه و تره بار تهران، قیمت هرکیلوگرم آناناس 
طلایي ۹۳ هزار تومان، هرکیلوگرم انبه ۷۸ هزار 
تومان و هر کیلوگرم موز بالاي ۱۲۰ گرم ۴۸ هزار 

و ۵۰۰ تومان است

رئیس اتحادیه فروشندگان دستگاه هاي صوتي و 
تصویري، تلفن همراه و لوازم جانبي تهران از رکود 
در بازار موبایل خبر داد و تاکید کرد: اتحادیه تنها 
مرجع رسمي صحبت درباره وضعیت بازار است.

محمدرضا رمضان، رئیس اتحادیه فروشندگان 
دســتگاه هاي صوتي و تصویري، تلفن همراه و 
لوازم جانبي تهران با اشاره به رکود حاکم بر بازار 
موبایل و لوازم صوتي و تصویري، اظهار کرد: در 
حال حاضر اعضاي این صنف بــه خاطر تامین 
مخارج، با کمترین سود محصولات خود را عرضه 

مي کنند.

وي با تاکید بر اینکه انجمن هــا نباید در حوزه 
اصناف دخالت کنند گفت: در تهران ۷۰۰۰ عضو 
اتحادیه، تلفن همراه مي فروشند؛ بنابراین انجمن 
ها نباید در حوزه اصنــاف دخالت کنند. رمضان 
همچنین تصریح کرد که اتحادیه ها تنها مرجع 

رسمي صحبت درباره وضعیت بازار هستند.
بررسي ها از بازار موبایل نشان مي دهد حداقل 
قیمت موبایل هوشمند در حال حاضر در بازار دو 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان است. بیشترین قیمت 
موبایل نیز مربوط به آیفون ۱۳ است که بیش از 

۹۳ میلیون تومان قیمت دارد

مدیرعامــل شــرکت ملــی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتــی ایــران از میانگین مصرف 
روزانه ۱۱۴میلیون لیتر بنزین در کشور خبر داد و 
گفت: با توجه به پیشِ رو بودن سفرهای تابستانی 
و ایام اربعین این عدد باز هــم افزایش می یابد. 
جلیل سالاری، مدیرعامل شرکت ملی پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی اظهار داشت: مصرف 
بنزین کشــور در روزهای گذشته اعدادی نظیر 
۱۲۷ میلیون لیتر را ثبت کرده است و با توجه به 
میانگین کنونی مصرف روزانه ۱۱۴ میلیون لیتر 
بنزین در کشور، پیش بینی می کنیم این عدد با 
توجه به پیش رِو بودن سفرهای تابستانی و ایام 
اربعین باز هم افزایش یابد که نیازمند مدیریت 

مصرف از سوی مردم است.
وی تأکیــد کرد: روزانــه ۸۰۰ هزار خــودرو از 
حومه وارد کلان شــهر تهران می شود که بیشتر 
تک سرنشین هستند و مصرف را اضافه می کنند، 
همچنین بخشــی از افزایش مصرف مربوط به 
استفاده از کولر خودروها در تابستان گرم امسال 
اســت، البته مواردی نظیر معاینــه فنی و... نیز 
وجود دارد که اگر رعایت شود در مقدار مصرف 

تأثیرگذار است.
معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش با اشاره 
به افزوده شدن سالانه ۲ میلیون خودرو به ناوگان 

حمل ونقل کشور بیان کرد: حجم خودرویی که به 
ناوگان حمل ونقل کشور افزوده می شود، معادل 
تولید یک پالایشگاه و بدون رعایت تناسب عرضه 

و تقاضا است.
ســالاری تصریح کــرد: این تعداد خــودرو در 
شــرایطی به ناوگان افزوده می شــود که هیچ 
خودرویی از چرخه خارج نمی شود و اگر بخواهیم 
مصرف این تعداد خودروی ورودی را به مصارف 
پیشــین تحمیل کنیم، عدد قابل توجهی است، 
بنابراین نیاز اســت در بحث تعــداد خودروی 
در چرخه، بهینه ســازی و مدیریت مصرف این 
خودروها و خروج خودروهای فرســوده، توازنی 
بین تعداد خودرو و مقــدار عرضه این خودروها 
پیش بینی شود که سرمایه ملی کشور سوزانده 

نشود.
وی درباره وضع اســتفاده مالــکان خودروها از 
کارت سوخت شــخصی گفت: با اجرایی شدن 
طرح سامان دهی کارت های سوخت جایگاه ها، 
مقدار اســتفاده مردم از کارت سوخت شخصی 
هم اکنون به بیش از ۶۰ درصد رســیده اســت. 
طبق قانون بودجــه ۱۴۰۲، وزارت نفت موظف 
شده است مقدار استفاده مردم از کارت سوخت 
شخصی را تا پایان شهریورماه امسال به بیش از 

۹۰ درصد برساند.

در بهار ۱۴۰۲، نرخ بیکاری 
در ۲۴ اســتان کشــور تک 
رقمی شــد. گزارش جدید 
مرکز آمار از بازار کار در بهار 
۱۴۰۲ حاکی اســت، نرخ 
بیکاری در این فصل با کاهش یــک درصدی به ۸.۲ 
درصد رسید که رکورد پایینی در نرخ بیکاری به شمار 
می رود. بررسی استانی نرخ بیکاری در کشور در فصل 
بهار امسال نشان می دهد، نرخ بیکاری در ۲۴ استان 
تک رقمی شده است. بر اساس این گزارش، پایین ترین 
نرخ بیکاری در استان زنجان با رقم ۴.۹ درصد ثبت شد. 
همچنین از زمستان پارسال تا بهار امسال، نرخ بیکاری 
در ۲۵ استان کشور کاهش داشته و فقط در ۶ استان 

شاهد رشد بیکاری بوده ایم.
سخنگوی اقتصادی دولت نیز در آخرین نشست خبری 
خود گفت: نرخ بیکاری در ۲۵ استان کشور کاهش پیدا 
کرده و در ۲۴ استان تک رقمی شده است. نرخ بیکاری 

جوانان کشور، یعنی بازه سنی ۱۵ تا ۲۴ سال نیز از ۲۴ 
درصد به ۲۱.۶ درصد کاهش پیدا کرده است.

ســید احســان خاندوزی اظهــار داشــت: یکی از 
شاخص هایی که هم وضعیت بنگاه ها و تولیدکنندگان 
کشور را و هم چشــم انداز کوتاه مدت آتی را حکایت 
می کند شاخص مدیران خرید است که در خردادماه 
۵۳.۲۸ را تجربه کرد. همچنان بالای ۵۰ است؛ یعنی 
اقتصاد همچنان در منطقه رونق اقتصادی قرار دارد و 
اگر کمتر از ۵۰ شود احتمال رکود را افزایش می دهد. 

این شاخص در صنایع ۵۵.۳۰ بود.
ســخنگوی اقتصــادی دولت افــزود: بــرای تولید 
شــرکت های بزرگ صنعتی در خرداد امسال نسبت 
به خرداد پارسال ۲.۱ درصد رشد ثبت شد. تجهیزات 
۱۰.۵ درصد رشد کرد. وی ادامه داد: نرخ بیکاری فصل 
بهار به ۸.۲ درصد رسید. در بهار امسال نسبت به بهار 
پارسال ۷۲۸ هزار نفر به جمعیت شاغلین کشور اضافه 
و از جمعیت بیکاران ۱۲۷ هزار نفر کم شده است. نرخ 
مشارکت اقتصادی نیز ۰.۳ درصد افزایش یافت. پس 
وقتی نرخ بیکاری کاهش می یابد و همزمان مشارکت 

اقتصادی افزایش می یابد یعنی اتفاق مبارکی افتاده 
است.

این در حالی است که بررسی گزارش مرکز آمار ایران 
نشان می دهد که در بهار امسال، تعداد کل جمعیت ۱۵ 
ساله و بیش از آن معادل ۶۴ میلیون و ۲۶۷ هزار نفر بوده 
که ۲۶ میلیون و ۴۷۰ هزار نفر، جمعیت فعال محسوب 
می شدند. به این ترتیب، نرخ مشارکت اقتصادی در بهار 
۱۴۰۲ نشــان می دهد که ۴۱.۲ درصد از جمعیت در 
سن کار از نظر اقتصادی فعال بوده اند. این در حالیست 
که نرخ مشارکت اقتصادی در بهار سال ۱۴۰۱ معادل 

۴۰.۹ درصد بوده است.
از سوی دیگر، نرخ مشارکت اقتصادی در میان مردان در 
سه ماهه نخست سال ۱۴۰۲ با افزایش ۰.۳۲ درصدی 
نسبت به دوره مشابه سال گذشــته به ۶۸.۳ درصد 
رسیده است. این در حالیست که نرخ مشارکت زنان نیز 
با رشد ۰.۳ درصدی همراه شد و رقم ۱۴.۱ درصدی را 
ثبت کرد. به این ترتیب، نرخ مشارکت اقتصادی مردان 
۱۵ساله و بیشــتر، حدود پنج برابر مشارکت زنان در 

همین سن است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

نرخ بیکاری در ۲۴ استان تک رقمی شد

افزایش نرخ مشارکت اقتصادی 
قیمت میوه کاهشي شد

رکود در بازار موبایل

میانگین مصرف روزانه بنزین به ۱۱۴ میلیون لیتر رسید

اشتغالزایی نیازمند رونق تولید
عبدالمجید شیخی اقتصاددان

اشــتغالزایی نیازمنــد رونق تولید اســت. 
برای رونق تولید در کشــور نیز بایــد بازار از 
کالا های داخلی پر شــود. نتیجــه این اقدام 
اشــتغالزایی و بهبود معیشــت مردم خواهد 
بود. مقام معظم رهبری نیز هر سال بر رونق 
تولید تاکید می کنند. از این رو سیاست های 
ما هم باید در زمینه تحقق شــعار سال باشد 
به طوری کــه تمامــی دســتگاه ها باید در 
این مســیر حرکت کنند. بــرای رونق تولید 
در کشــور باید به مولفه هــا و عوامل موثر در 
تولید توجه بسزایی داشــت. بازار از کالا های 
داخلی پر شود تا اشتغالزایی تحقق پیدا کند. 
بانک ها نیز باید به عنوان یک تســهیل گر و 
کمک کننــده تولید را رونق دهنــد. با موثر 
واقع شــدن نقش رونــق تولیــد در اقتصاد 
کشور، زمینه اشــتغال برای جوانان تحصیل 
 کرده در داخل کشــور هرچه بیشــتر فراهم 

می شود.
نرخ بیــکاری افــراد تحصیلکــرده یکی از 
مشکلات اقتصاد کشور است. سرمایه گذاری 
در بخش هایی که بیشترین توان اشتغالزایی 
را دارند، می تواند یــک راه حل برای برطرف 
کردن مشــکل بیکاری به شــمار رود. باید 
طبق آمارهای بدســت آمــده ظرفیت های 
بخش های اقتصادی را به منظور جذب افراد 
تحصیلکرده دانشــگاهی، مشخص شود و از 
 این طریق به حل معضل بیــکاری این افراد 

کمک شود.
نیروی کار به عنــوان مهمترین عامل تولید، 
نقش به سزایی در اقتصاد کشورها دارد. این 
در حالی اســت که هدف بســیاری از برنامه 
ریزی ها توســعه، گســترش کمی و کیفی 
 نیروی کار بوده در جهت بهبود اشتغال باید 

پیش برود.
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فناوری و 
اطلاعات

میزان رشد بازار فناوری نانو تا سال ۲۰۲۸
بازار فناوری نانو در ســال ۲۰۲۲ به رقم ۶.۷ میلیارد دلار رسیده است که پیش بینی 
می شود تا سال ۲۰۲۸ با نرخ رشد ترکیبی ســالانه ۳۲.۳ درصد رشد کرده و به رقم 
۳۴.۹ میلیارد دلار برسد. تمایل به کوچک کردن ادوات، بهره گیری از مزایای نانومواد 
در پزشکی و کارآمدتر شدن سیستم ها با فناوری نانو از جمله عواملی است که به رشد 

بازار کمک می کند.
فناوری نانو همچنین برای راه حل های انرژی های تجدیدپذیر نویدبخش است، زیرا 
می تواند کارایی سلول های خورشیدی و دستگاه های ذخیره سازی انرژی را بهبود بخشد. 
فناوری نانو طیف گسترده ای از مزایای را در زمینه های مختلف ارائه می دهد. این فناوری 
به توسعه راه حل های انرژی کارآمد کمک می کند. به عنوان مثال، با افزایش ظرفیت 

جذب نور و راندمان، پنل های خورشیدی را بهبود می بخشد.
نانومواد همچنین می توانند دستگاه های ذخیره سازی انرژی را افزایش دهند و باتری ها 
را بادوام تر و قادر به ذخیره چگالی انرژی بالاتر کنند. فناوری نانو راه حل های نوآورانه 
ای برای چالش های زیست محیطی ارائه می دهد. این فناوری به توسعه سیستم های 
تصفیه آب کارآمد، فیلترهای هوا و حسگرهایی برای تشخیص آلایندها کمک می کند.

در این فناوری، نانومواد نقش بسیار مهمی دارند، یکی از این نانومواد، نانولوله های کربنی 
است. بازار جهانی معرف های رسانای نانولوله کربنی برای استفاده در باتری لیتیوم یون تا 
سال ۲۰۲۸ به ۵٫۹۴ میلیارد دلار می رسد. نانولوله های کربنی از جمله CNT های چند 
جداره )MWCNT( و نانولوله های تک جداره )SWCNTs(، به عنوان افزودنی های 

رسانا در باتری های لیتیوم یونی استفاده می شوند.
خمیر CNT یک عامل رسانا جدید و بسیار کارآمد برای باتری های لیتیم یون است که 
می تواند جایگزین عوامل رسانای سنتی مانند کربن سیاه، گرافیت و فیبر کربن شود. این 
مواد دارای ویژگی های عالی نسبت LD بالا، مقدار قابل توجه SSA و مقاومت حجمی 
 ،LFP، LCO، LMN، NCM کم است. بنابراین می توان از آن در مواد الکترود مانند

گرافیت و غیره استفاده کرد.
 ،)CVD( به صورت عمده شــامل رسوب شیمیایی بخار CNT روش های فعلی تهیه
تبخیر لیزری، روش قوس گرافیتی و روش هیدروترمال است. با این حال، به دلیل هزینه 
بالا و دشواری در تولید صنعتی برخی از این روش ها، سازندگان CNT گزینه CVD را 

انتخاب می کنند.

فراخوان ثبــت نام دوره شبیه ســازی کســب و کار 
شرکت های دانش بنیان

ثبت نام در دوره شبیه سازی مدیریت کسب و کار توسط ستاد مواد و ساخت پیشرفته 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری برای شرکت های دانش 
بنیان، آغاز شد. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
در سال های اخیر و در کشــورهای توسعه یافته، دانشگاه ها و ســازمان ها به سمت 
آموزش های غیر رسمی و غیر مستقیم روی آورده اند و در این بین بازی ایفای نقش و 
بازی های جدی که از آن ها تعبیر به بازی افراد بالغ نیز می شود؛ جایگاه ممتازی یافته اند. 
بازی ها و شبیه سازی های مدیریت و کسب و کار به بازدیدکننده این فرصت را می دهد 
که یک کسب و کار را مدیریت کند و تصمیماتی درباره چگونگی رشد کسب و کار بگیرد.
به همین منظور ستاد مواد و ساخت پیشرفته معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، دوره شبیه سازی مدیریت کســب و کار برای توسعه قابلیت های 

مدیریت و کارآفرینی با استفاده از شبیه سازی های کسب و کار را برگزار می کند.
دوره شبیه سازی کسب و کار ویژه شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه مواد و ساخت 
پیشرفته با همکاری گروه آموزشی لذت مدیریت و شتاب دهنده دانش بنیان آرکاپ طی 
سه روز )مجموعاً ۲۴ ساعت( برای مدیران شرکت های کوچک و متوسط، کارشناسان 
ارشد شرکت های کوچک و متوسط با هدف جانشین پروری و تربیت مدیران میانی برای 
شرکت های بزرگ برگزار می شود. این دوره در روزهای ۱۸، ۱۹ و ۲۶ مردادماه )از ساعت 
۹ تا ۱۷( مردادماه در سالن شیخ بهایی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
برگزار می شود و شرکت های فعال در حوزه مواد و ساخت پیشرفته می توانند با معرفی 

یکی از اعضای شرکت از مزایای حضور در این دوره بهره مند شوند.
هزینه شرکت در این دوره برای هر نفر چهار میلیون تومان برآورد شده است )شامل 
هزینه میان وعده، نهار، گواهی…( که با توجه به رایزنی های صورت گرفته، شرکت های 

دانش بنیان می توانند از حمایت ۵۰ درصدی برای شرکت در این دوره استفاده کنند.
نمایش حوزه های گوناگون تصمیم گیری مدیران در راه اندازی و اداره یک بنگاه به صورت 
به هم پیوسته و در کنار هم، یادگیری تئوری ها و مفاهیم اصلی مدیریت کسب و کار 
در عمل، ایجاد فضایی برای ارتباط و شبکه سازی میان افراد با گرایش های تحصیلی و 
تجارب کاری متفاوت و ایجاد بستری برای خود ارزیابی در حوزه قابلیت های مدیریت 
کسب و کار از اهداف برگزاری این دوره است.در پایان گواهی شرکت در کارگاه از سوی 
ستاد مواد و ساخت پیشرفته اعطا می شود. علاقمندان می توانند برای کسب اطلاعات 
بیشتر و دریافت کد تخفیف )ویژه شــرکت های دانش بنیان( با ارسال معرفی نامه از 
شرکت دانش بنیان از طریق نشانی الکترونیکی amc.isti.ir@expert۱ درخواست 

کد تخفیف نمایند.

ارزش بیت کوین به ۲۰ هزار دلار خواهد رسید؟
پس از یک دوره ثبات نسبی، به نظر می رسد که ارز دیجیتال برتر جهان، بیت کوین، 

برای حرکتی اساسی آماده است.
تحلیلگران و معامله گران سراسر جهان چشمان خود را به صفحه نمایش دوخته اند زیرا 
گمانه زنی ها مبنی بر سقوط بیت کوین تا ۱۹ هزار دلار وجود دارد. داده های بیت کوین 
نشــان می دهد که بیت کوین در حال حاضر زیر مرز ۳۰ هزار دلار قفل و اکنون این 
سطح به  عنوان مقاومت روزانه ظاهر شده است. بیت کوین در ۲۲ جولای شاهد کاهش 
مختصری به ۲۹ هزار و ۶۴۰ دلار بود، قبل از اینکه به موقع برای بسته شدن روزانه بهبود 

یابد با این وجود، جامعه کریپتو همچنان نگران کاهش بیشتر است.
روند فعلی قیمت بیت کوین زنگ خطر را به صدا درآورده، با کسب دیدگاه از تجزیه و 
تحلیل نمودار سه روزه، ما احتیاط و اهمیت توجه به سطوح کلیدی در صورت سقوط 
بیشتر را توصیه می کنیم. نبراسکا گونر، معامله گر و تحلیلگر رمزارزها، روند نزولی در 
آینده نزدیک را برای بیت کوین پیش بینی می کند. گونر با اشاره به اینکه بیت کوین به 
زیر محدوده کم خود در ماه گذشته سقوط کرده است، اذعان می کند که افت ارزش 

بیت کوین محتمل به نظر می رسد.
از آنجایی که ارزش بیت کوین به  طور نامطمئنی در نوسان است، انتظار می رود نوسانات 
دوباره در بازار ظاهر شود با این حال، تحلیلگران در مورد اینکه آیا بیت کوین از وضعیت 
فعلی خود خارج می شود یا برای آزمایش سطوح از اوایل سال به نزول ادامه می دهد، 
اختلاف نظر دارند. برخی از تحلیلگران پیش بینی می کنند که در هفته آینده حرکتی 
قابل توجه در عملکرد بیت کوین رخ دهد که نشان دهنده یک نقطه تصمیم گیری مهم 
برای محدوده قیمتی کم اخیر است. دیگران این سناریو را ساده می کنند و می گویند که 

آنها انتظار حرکتی بزرگ از بیت کوین را در هفته آینده دارند.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۱.۱۹ تریلیون دلار برآورد 
می شود که این رقم نســبت به روز قبل  ۰.۳۶ درصد کمتر شده است. در حال حاضر 
۴۸.۵۱ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک روز ۰.۰۵ 

درصد کاهش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۲۴ میلیارد دلار است که ۴.۹۳ 
درصد افزایش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۲.۳۶ 
میلیارد دلار است که ۹.۸۳ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال بوده 
و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۲۰.۷۴ میلیارد دلار است که ۸۶.۴۰ درصد از کل 

حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

اخبار

در نشست شورای سند ملی 
توسعه فناوری های فرهنگی 
و نرم بر ضرورت کســب ۲۰ 
میلیارد دلار از بــازار جهانی 
صنایع خلاق از ســوی ایران 
تاکید شــد. روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری در نشست 
شورای سند توسعه فناوری های فرهنگی و نرم با اشاره به 
این که رویکرد معاونت علمی نسبت به حوزه فناوری های 
خلاق و فرهنگی، رویکردی قرارگاهی و هماهنگ کننده 
است، افزود: شــاکله معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان به گونه ای پایه ریزی شــده است که در سه 
حوزه علم و فناوری و اقتصاد دانش بنیان با رویکرد بسط 
نوآوری کمک می کند تــا جریان های جدید نوآوری در 

کشور شکل بگیرد.
وی با بیان این کــه نوآوری های اجتماعــی با هدف پر 
کردن شکاف های اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی ناشی 
از نوآوری های فناورانه شــکل گرفته اســت، ادامه داد: 
شــکاف هایی که نوآوری های فناورانه در جامعه ایجاد 
کرد، بســیار عمیق بود و این چالش که چگونه می توان 
نوآوری و فناوری را با جامعه و مردم پیوند زد، زمینه را 
برای شــکل گیری مفهوم نوآوری های اجتماعی فراهم 
کرد. در نوآوری های اجتماعــی، بال نوآوری و خلاقیت 
پررنگ تر از بال فناوری است و بر همین اساس، خلأها 
و شــکاف های جامعه به کمک نوآوری های اجتماعی با 

نقش آفرین کردن مردم در عرصه اقتصاد، پر می شود.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری تصریح کرد: معاونت علمی با نگرشی 
یکپارچه به نوآوری فراگیر و مردمی توجه دارد و حوزه 
نوآوری های اجتماعی را طوری مورد توجه قرار می دهد 

که نقش مردم در عرصه فناوری و دانش پررنگ شود.
دهقانی فیروزآبادی با اشــاره به این که شــرکت های 
خــلاق و فناوری هــای نــرم و فرهنگی، زمینه ســاز 

پیوند اقتصاد دانش بنیــان با متن جامعه می شــوند، 
ادامــه داد: شــرکت های دانش بنیان، شــرکت هایی 
هســتند که وجه فناوری در آن هــا عمیق تر، جدی تر 
و پررنگ تــر اســت و شــرکت های خــلاق از عنصر 
 خلاقیــت و نــوآوری نســبت به فنــاوری، بیشــتر 

بهره می برند.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری، نقش ستاد توسعه فناوری های نرم و 
صنایع خلاق را توســعه دادن جریان نوآوری اجتماعی 
با رویکرد قرارگاهی و هماهنگ کنندگی دانست و افزود: 
هزینه ها و فعالیت های ســتاد بایــد معطوف به جریان 
هماهنگ کنندگی و زمینه ســازی باشد و کار اجرایی و 
تولی گری بر عهده سایر دستگاه ها است. شکل کار ستاد 
باید هماهنگ کنندگی باشد و در راستای توسعه صنایع 
خلاق و نوآوری های اجتماعی، باید تمامی ظرفیت های 
اســتفاده نشــده و ظرفیت هایی که در مسیر درستی 

قرارنگرفته اند، در خدمت توسعه این حوزه قرار بگیرند.
دهقانی فیروزآبادی با اشــاره به اهمیت بالای مالکیت 
فکری و ارزش گذاری دارایی های نامشهود، اظهار کرد: 
اقتصاد دانش بنیان شکل نمی گیرد، مگر این که مفاهیم 
مالکیت فکــری و ارزش گذاری دارایی های نامشــهود 
نهادینه شود. اساس و پایه اقتصاد دانش بنیان، مبتنی بر 
دارایی های نامشهود و مالکیت فکری است و این اقتصاد 
بدون این مفاهیم، جایگاه و معنــای واقعی خود را پیدا 

نمی کند.
وی با بیان این که نیازمند یک ســازوکار ویژه و جدید 
برای ارزیابی دارایی ها در یک اقتصاد مبتنی بر نوآوری 
و خلاقیت نیروی انســانی دانش آموخته و متخصص 
هســتیم، ادامــه داد: در برخــی از نمونه هــای موفق 
شــرکت های فناور دنیا، ســهم دارایی های نامشهود از 
۱۰۰درصد هم فراتر می رود، به طوری که این شرکت ها 
حتی بدهی هایشــان را از محل دارایی های نامشــهود 

پرداخت می کنند.
در بخش دیگری از این نشســت، مسعود حسنلو، دبیر 
ستاد توســعه فناوری های نرم و صنایع خلاق با اشاره 
به نقش هماهنگ کنندگی و پیونددهندگی این ســتاد 

میان عناصر و بازیگران اصلی زیســت بوم صنایع خلاق 
و فناوری های نــرم، اظهار کرد: اقتصــاد صنایع خلاق 
در دنیا، بخش مهــم و عمده ای از اقتصاد کشــورهای 
توســعه یافتــه را به خــود اختصــاص داده و گردش 
 مالی بیش از دو هــزار میلیارد دلار ســهم این اقتصاد 

در دنیا است.
حسنلو با تاکید بر ضرورت کسب سهم یک درصدی ایران 
از این اقتصاد، تصریح کرد: وقتی از ضرورت حضور ایران 
در صنعت خلاق می گوییم و تلاش می کنیم سهمی از 
ظرفیت های این اقتصاد داشته باشیم، با توجه به سهم 
یک درصدی ایران از جمعیت دنیا، ظرفیت های بالقوه 
موجود در ایران و ظرفیت نیروی انســانی خارق العاده، 
منطقی است که سهمی حداقل یک درصد - معادل ۲۰ 

میلیارد دلار - به ایران اختصاص یابد.
وی با اشاره به قانون جهش تولید دانش بنیان، سند ملی 
توســعه فناوری های فرهنگی و نرم و آیین نامه اجرایی 
توسعه زیســت بوم خلاق به عنوان پشتوانه های قانونی 
و اجرایی توسعه صنایع خلاق در کشور، اظهار کرد: دو 
بازوی شــرکت های خلاق و خانه های خلاق و نوآوری، 
به توســعه اقتصاد صنایع خلاق کشور کمک می کنند، 
به طوری که اکنون بیش از هزار و ۸۰۰ شــرکت خلاق 

و ۱۰۴ خانه خلاق و نوآوری در زیست بوم صنایع خلاق 
کشور فعالیت دارند.

حســنلو، هدف از برگزاری نشست های ستاد راهبردی 
سند توسعه فناوری های فرهنگی و نرم را تحقق تکلیف 
قانونی محول شده سند برای اجرایی سازی راهبردهای 
مطرح شده دانســت و گفت: ذیل این سند، ۱۰ راهبرد 
اساسی تعریف شده است که ذیل این راهبردها، ۶۰ اقدام 
عملی طراحی شده است که با اصلاح، تدوین و تصویب 
این اقدام ها به کمک اعضای شورا و نقش آفرینی نهادها 
و بخش های مرتبط اهداف سند ملی توسعه فناوری های 
فرهنگی و نرم به ســوی اجرا و عملیاتی شــدن پیش 
می رود. در این میان، ســتاد نقش یــک قرارگاه چابک 
و هم افزا را ایفــا می کند و بــا نقش آفرین کردن بخش 
خصوصی، نخبگان و دســتگاه های متولی و اجرایی در 
قالب یک ستاد، زمینه را برای توســعه صنایع خلاق و 

فناوری  های نرم و فرهنگی فراهم خواهد کرد.
به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، حسنلو از آغاز 
به کار فرآیند اجرایی »جایــزه ملی نوآوری اجتماعی« 
به عنوان یکی از برنامه های مشخص شده در سند ملی 
توسعه فناوری های فرهنگی و نرم در تعامل با زیست بوم 

نوآوری اجتماعی و همه دستگاه های مرتبط خبر داد.

معاون علمی، فناوری تاکید کرد:

کسب ۲۰ میلیارد دلار از بازار جهانی صنایع خلاق 
News kasbokar@gmail.com

معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانــش بنیان 
رئیس جمهوری با اشاره به تصویب نظام جدید ارزیابی 
شرکت ها و موسسات دانش بنیان در اردیبهشت ماه از 

اجرایی شدن این نظام خبر داد.
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، دکتر 
دهقانی با اعلام این مطلب در نشســت خبری "معرفی 
نظام جدید ارزیابی  و حمایت از شــرکت ها و موسسات 
دانش بنیان " که در محل ساختمان معاونت علمی برگزار 
شد، خاطرنشان کرد: با گذشت حدود ۱۰ سال از اجرای 
قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان، ایجاب می کرد 
تغییراتی اساســی در ارزیابی و حمایت از شرکت های 
دانش بنیان صورت گیرد که بر این اســاس نســبت به 
تدوین نظام جدید ارزیابی شرکتهای دانش بنیان اقدام 
شــد. آیین نامه جدید ارزیابی و حمایت از شــرکت ها و 
موسسات دانش بنیان، براساس ماده )۳( آیین نامه اجرایی 
قانون حمایت از شــرکت ها و موسســات دانش بنیان و 
تجاری ســازی نوآوری ها و اختراعات در ۱۸ اردیبهشت 

ماه ۱۴۰۲ به تصویب »کارگروه دایمی شورای راهبری 
فناوری ها و تولیدات دانش بنیان« رسید

وی با اشاره به رشد چشــمگیر تعداد شرکتهای دانش 
بنیان در ۱۰ ســال اخیر که هم اکنون به حدود ۹هزار 
شــرکت افزایش یافته اظهار داشــت: شــرکت های  
دانش بنیان براساس آیین نامه جدید شامل سه دسته 
شــرکتهای نوپا، نوآور و  فناور خواهند بود.شــرکت 
های فعال در حوزه تحقیق، طراحی و توســعه کالاها 
و خدمــات فناورانه که هنــوز از نظر کســب و کاری 
و اقتصادی به بلوغ کافی دســت پیدا نکــرده اند، در 
صورت ساخت حداقل یک محصول در مقیاس نمونه 
آزمایشگاهی مطابق با فهرست کالاها و خدمات دانش 
بنیان مشروط به دارا بودن تمامی معیارهای ذکر شده 
برای کالاهــا و خدمات دانش بنیــان و در صورتی که 
درآمد عملیاتی شــرکت در آخرین اظهارنامه مالیاتی 
کمتر از ۵۰ میلیارد ریال باشــد و همچنین شــرکت 
برنامه رشــد خود را ارائه نموده و در فرآیند ارزیابی به 
تایید دبیرخانه برساند به عنوان شرکت  دانش بنیان نوپا 

شناخته می شوند. در حال حاضر ۸۰ درصد شرکتهای 
دانش بنیان، نوپا هستند.

معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانــش بنیان 
رئیس جمهوری تصریح کرد: شــرکت هــای فعال در 
حوزه تولید و توسعه کالاها و خدمات فناورانه و نوآورانه 
که از نظر کسب و کاری و اقتصادی به بلوغ کافی دست 
پیدا کرده انــد، در صورت تولید تجــاری حداقل یک 
کالا/خدمت دانش بنیان، مشروط به دارا بودن تمامی 
معیارهای کالاها و خدمات دانش بنیان، برخورداری از 
درآمد عملیاتی بیش از ۵۰ میلیارد ریال، سهم کمتر 
از ۵۰ درصد فروش کالاها/خدمات دانش بنیان شرکت 
از فروش کل شرکت در صورت ارائه برنامه رشد خود و 
تایید سالانه گزارش پیشرفت برنامه توسط دبیرخانه به 
عنوان شرکت دانش بنیان نوآور شناخته می شوند.در 
حال حاضر ۱۳ درصد شرکتهای دانش بنیان )هزار و 

۱۷۴ شرکت( در این دسته بندی قرار دارند.
وی افزود: شــرکت های فعال در حوزه تولید و توسعه 
کالاها و خدمــات فناورانه که از نظر کســب و کاری و 

اقتصادی به بلوغ کافی دست پیدا کرده اند، در صورت 
تولید تجاری حداقل یک کالا/خدمــت دانش بنیان، 
مشروط به دارا بودن تمامی معیارهای کالاها و خدمات 
دانش بنیان، داشتن درآمد عملیاتی بیش از ۵۰ میلیارد 
ریال، داشــتن حداقل ۱۰ نفر نیروی بیمه شده تمام 
وقت، سهم حداقل ۵۰ درصدی فروش کالاها/خدمات 
دانش بنیان شرکت از فروش کل در صورت ارائه برنامه 
رشد خود و تایید سالانه گزارش پیشرفت برنامه توسط 
دبیرخانه به عنوان شرکت دانش بنیان فناور شناخته 
می شوند. در حال حاضر حدود هفت درصد شرکتهای 

دانش بنیان )۵۹۳ شرکت( در این دسته قرار دارند.
دهقانی با اشــاره به ارزیابی شرکت ها در این نظام جدید، 
گفت:  برای اجرای نظام ارزیابی شرکت ها کارگزارانی بودند 
که یا تجربه کافی نداشــتند و یا در شهرهای دیگر امکان 
دسترسی به آنها نبود؛ از این رو برای ارزیابی این شرکت ها 
از مجموعه بــزرگ پارک های علم و فنــاوری که تجربه 
فناوری دارند، مانند پارک فناوری پردیس و شهرک علمی 

تحقیقاتی اصفهان کمک گرفته می شود. 

عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و آندری لیپوف رئیس 
رگولاتوری فدراســیون روســیه در حوزه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات نشست مشــترکی در تهران برگزار 

کردند.
به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، رئیس 
رگولاتوری فدراسیون روسیه در تهران به دیدن وزیر 
ارتباطات رفت و نشست مشترکی پیرامون موضوعاتی 
چون همکاری در مجامع بین المللی، حفاظت از کودکان 
در اینترنت و اســتفاده از تجربیــات یکدیگر در حوزه 

طیف های فرکانسی برگزار شد. این دیدار که در ادامه 
تعاملات بین المللی وزارت ارتباطات و به درخواســت 
طرف روســی صورت گرفت، همــکاری و تعامل در 
مجامع بین المللی همچون ITU و همچنین استفاده از 
تجارب ایران در حوزه حفاظت از کودکان در اینترنت از 
رئوس مذاکرات صورت گرفته بود. همچنین همکاری 
در زمینه طیف های فرکانسی از دیگر موضوعاتی بود که 

دو طرف پیرامون آن به بحث و بررسی پرداختند. رئیس 
رگولاتوری روسیه در راستای گسترش روابط دوجانبه 
در حوزه ICT و کسب بازار برای محصولات و خدمات 
شرکت های ایرانی این حوزه، نشست مشترکی با امیر 
لاجوردی رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 

رادیویی، برگزار خواهد کرد.
حضور آندریی لیپوف در تهران در حالی صورت گرفت 

که چندی پیــش، وزارت ارتباطات میزبان اجلاس دو 
روزه اجلاس وزرای ارتباطات کشورهای عضو اکو بود که 

با حضور وزرا و هیأت های عالیرتبه خارجی همراه بود.
اواخر خرداد ماه نیز عیســی زارع پور به عنوان رئیس 
ایرانی کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران 
و اندونزی به همراه آیت الله رئیسی، رئیس جمهوری 
به جاکارتا سفر کرد که این ســفر به امضای ۱۱ سند 
مشترک همکاری میان دو کشور در حوزه های مختلف 

منجر شد.

ایلان ماســک، مالک توییتر اعلام کرد بــا تغییر برند و 
جایگزین کردن "ایکس" به جای لوگــوی "پرنده آبی"، 
اقدامات بیشــتری انجام خواهد داد تا این شرکت شبکه 
اجتماعی را به مســیر جدیدی وارد کند. این تغییر که تا 
بعدازظهر یکشنبه در وب سایت توییتر به چشم نمی خورد، 
پس از آن روی می دهد که ماسک اذعان کرد درآمد تبلیغاتی 
توییتر، همچنان نصف درآمد سابق مانده است و جریان 
نقدینگی توییتر در نتیجه کاهش درآمد تبلیغاتی و حجم 
بدهی سنگین، منفی است. مایک پرولکس، مدیر تحقیقات 
شرکت فارســتر گفت: این اقدام پایگاه کاربران اصلی و به 
شدت وفادار توییتر را بیش از پیش، از بین خواهد برد. از یک 
سو، می توان این استدلال را مطرح کرد که ماسک از شر یک 
برند نمادین خلاص می شود. از سوی دیگر، مالک توییتر 
نشان می دهد که دوران جدیدی برای آنچه زمانی توییتر 
بود، آغاز شده و این شــرکت در مسیری متفاوت با پایگاه 

کاربری متفاوت، حرکت می کند.
ماسک در پستی نوشت: می خواهد لوگوی توییتر را تغییر 

دهد و از میلیون ها دنبال کننده خــود درباره تغییر رنگ 
سایت از آبی به سیاه، نظرسنجی کرد. وی تصویری از یک 
"ایکس" را در یک پس زمینه مشکی ارسال کرد و نوشت: 
ما به زودی باید با برند توییتــر و به تدریج، با همه پرنده ها 

خداحافظی می کنیم.
لیندا یاکارینو، مدیرعامل جدید توییتر بعدازظهر یکشنبه 
در توییتی نوشت: این یک اتفاق نادر در زندگی شخصی 
یا حرفه ای اســت که فرصت دومی برای یک تاثیرگذاری 
بزرگ دیگر داشته باشید. توییتر یک تاثیرگذاری عظیم 
داشت و نحوه ارتباط ما را تغییر داد. اکنون، "ایکس" بیشتر 
پیش خواهد رفت و میدان شهر جهانی را تغییر خواهد داد.

تحت مدیریت پرآشوب ایلان ماسک، توییتر نام شرکت 
خود را به "ایکس کورپ" تغییر داده اســت که منعکس 
کننده نیت این میلیاردر برای ایجاد یک ابر اپلیکیشن مانند 
وی چت چین است. لوگوی "پرنده آبی" معروف توییتر در 
آوریل موقتا جای خود را به سگ شیبا اینوی دوج کوین داد و 

کمک کرد ارزش بازار این رمزارز افزایش پیدا کند.

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشــکی ایران از آنالیز 
پوست و تولید بسته های مراقبتی پوستی کاملا گیاهی در 
یک شرکت دانش بنیان دانشگاهی با کمک هوش مصنوعی 
خبر داد. به گزارش دانشگاه علوم پزشکی ایران، دکتر بیتا 
مهروی با اشاره به روش کار این مراقبت گفت: در این روش 
بعد از اسکن پوست، اطلاعاتی همچون میزان چربی، چین و 
چروک، میزان رطوبت و لکه های پوست به یک سرور ارسال 
و تحلیل این داده ها با کمک برنامه ای که مبتنی بر هوش 

مصنوعی نوشته شده، انجام می شود.
وی با بیان اینکه داده های به دســت آمده از فرم هایی که 
مراجعه کننده پر کرده نیز با کمک هوش مصنوعی تحلیل 
می شــوند، افزود: آنالیز نهایی به صورت کمی و کیفی در 
اختیار پزشــک متخصص قرار می گیرد و بر اساس نتایج 
این دو تحلیل یک بسته مراقبتی کامل برای فرد تجویز می 
شود که در این بسته مراقبتی علاوه بر پوست، مو، ناخن، 
دست، پا، صورت، عطر شخصی سازی و »رایحه درمانی« 

هم قرار دارد.

مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان دانشگاهی ادامه داد: 
در واقع با کمک هوش مصنوعی می توان با بالاترین دقت، 
بدانیم محصولاتی که شخص استفاده می کند با چه موادی 
و با چه درصدی باید ساخته شــوند و یا کدام اسانس ها بر 
اساس مزاج و شخصیت شناسی برای فرد مناسب است که 
در عطر، اسانس سوز و یا در هنگام ماساژ از آنها استفاده کند.

این متخصص نانو فناوری پزشکی گفت: مراجعه کنندگان 
الزاما بیمار نیستند یا ضایعه پوستی ندارند. بلکه بسیاری از 
افراد سالم برای مراقبت بهتر از »پوست و مو« و تشخیص 
بهترین رایحه ای که می توانند استفاده کنند، مراجعه می 
کنند. وی با بیان اینکه این خدمت در کشور منحصر بفرد 
است، افزود: مراجعه کننده هایی داشته ایم که در فرم های 
خود اظهاری، پوست خود را »خشک و روشن« اعلام کرده 
اند اما در آنالیز ها تشخیص داده می شود که دقیقا برعکس 
پوست تیره و خشک دارند. این ناآگاهی موجب می شود که 
افراد سراغ محصولات بهداشتی و مراقبتی غلط )به عنوان 

مثال ضدآفتاب( بروند.

اجرای نظام جدید ارزیابی و حمایت از شرکتها و موسسات دانش بنیان آغاز شد

رشد چشمگیر تعداد شرکتهای دانش بنیان

همکاری ایران و روسیه در زمینه طیف های فرکانسی

تولید محصولات بهداشتی با کمک هوش مصنوعیایکس جایگزین  پرنده آبی  توییتر می شود
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کار و
کارآفرینی 

مرضيــه ســنوئي محصــل، يكي از 
30 زن برتر كارآفرين كشــور اســت 
كــه در اختتاميه دومين نمايشــگاه 
نقش آفريني زنان در توســعه پايدار 
از وي تقدير به عمل آمد. نوآوری وی 
طراحي فناورانه جهت توليد اسانس هاست كه به گفته خود آن 
را از طريق تلاش هاي مداوم و گرفتن اطلاعات علمي از مراكز 
دانشگاهي و پژوهشــي، فراگرفته و در ابتدا با نيروي اندكي 
كارش را آغاز كرده و به تدريج آن را گســترش داده است. وي 
مي گويد: كارآفريني مي تواند عامل مهمي براي اشتغالزايي و 

كمك به مبارزه با ياس و نااميدي جوانان باشد. 

درباره شــغل خود مختصري توضیح دهید و بگویید 
چگونه آن را شروع كرده اید؟

شركت اكسير گل سرخ در سال 1384 با ارائه طرحي فناورانه 
و با استفاده از تجارب بيست ســاله تيم كاري خود با فرآوري 
اســانس گياهان و صمغ هاي گياهي و با امكانات مجهز توليد 
اسانس با اســتاندارد هاي بين المللي شــروع به كار كرد. اين 
شركت در مركز رشد پارك علم و فناوري خراسان با دريافت 
پروانه بهره بــرداري از وزارت جهاد كشــاورزي و مجوزهاي 
تاسيس و ساخت از اداره نظارت و غذا و دارو و اداره استاندارد 
در سال 1385 مجوز توزيع اسانس ها، كنسانتره ها، عصاره هاي 
خوراكي، روغني و آرايشي و بهداشتي را دريافت كرد، بعد از 
گذشت 3 سال،  در سال1388  اين شركت با كوله باري از فن 
و تجربه به محل مالكيت صنعتي خود منتقل شــد و به طور 
مســتقل به فعاليت خود ادامه داد. با توجه به نياز روزافزون 
جوامع مختلف بشري به دارو و نيز اثرات سوءمصرف داروهاي 
شيميايي كه منجر به گسترش انوع بيماري ها به ويژه سرطان 
شده، واحد تحقيق و توسعه شركت اكسير گل سرخ با ارزش 
نهادن و حمايــت از خالقيت و نوآوري و تعهد به اســتفاده از 
مواد اوليه كاملا طبيعي با مشــاركت مراكز علمي و پژوهشي 
و مشاوره كارشناسان مجرب در سال 1390 موفق به احداث 
واحد دارويي شد و اميد آن دارد با ساخت فرآورده هاي كاملا 
طبيعــي در جهت ارتقاي ســلامت نســل هاي آينده گامي 
موثر بردارد. شركت اكسير گل ســرخ در سال 1391 موفق 
به دريافــت گواهينامــه GMP دارويي از اداره غــذا و دارو 
شــد. محصولات ما به طور خاص اســانس، عصاره گياهي و 

فرآورده هاي گياهي است. شركت اكســير گل سرخ در سال 
93 جزو شــركت هاي دانش بنيان شــد و توانســت علاوه بر 
توليد داروها به چند طرح فناورانه دســت پيــدا كند. يكي از 
اين طرح هاي پژوهشي اولئورزين زعفران بود كه نخستين بار 
در جهان به فرمولاســيون آن دســت پيدا كرديم. توليد آن 
بازده خوبي مخصوصا در كشــورهاي اروپايي دارد. زعفران از 
محصولات استراتژيك است كه به صورت خام صادر مي شود. 
نانوميكروكپسوله زعفران از طرح هاي ملي است. يكي ديگر از 
محصولات صادراتي ما گزنه است كه براي رفع ورم پروستات 
صادر مي شــود. معجون كندر براي جلوگيري از آلزايمر نيز 
استفاده مي شــود. باريجه در حال حاضر به صورت خام صادر 
مي شود كه مي توانيم به صورت اســانس درآوريم و بعد صادر 
كنيم كه علاوه بر اشتغالزايي فراواني كه ايجاد مي كند، ارزش 
افزوده اي نيز به آن تعلق مي گيرد چون تركيبات باريجه كشور 
ما منحصربه فرد است. شروع به كار شــركت با 3 نفر بود و در 
حال حاضر 35 نفر نيرو داريم و در طرح هاي توســعه آينده 
تصميم بر اين است كه حداقل 50 درصد رشد داشته باشيم. 

در نمايشگاه ها و كنگره هاي زيادي شركت كرده و به امتيازات 
خوبي دست پيدا كرديم و ســعي كرديم محصولات ما جديد 
باشد و پيرو بقيه نباشــيم. ما براي توليد داروهاي با كيفيت 
خوب از مواد اوليه كه ماده موثر خوبي داشــته باشد، استفاده 
مي كنيم. در بخش R&D فرمول هاي مورد نياز براساس كتب 
و منابع گسترده بررســي و بعد از تاييد در اختيار واحد توليد 
قرار مي گيرد. شركت اكسير گل ســرخ شركتي دانش بنيان 
و فناور اســت كه در صنعت فرآوري گياهان دارويي فعاليت 
كرده و اين مسئوليت را احســاس مي كند كه با ايفاي نقشي 
موثر در ارتقای سلامت و تامين بهداشت غذايي كشور، ضمن 
حفظ و كمك به ايجاد نسل هايي ســالم، امانتدار شايسته اي 
براي جوامع آينده باشــد. شركت اكســير گل سرخ علاوه بر 
استفاده از تجارب و دانش فني كارشناسان كه داراي سوابق 
علمي، آموزشي، پژوهشــي و اجرايي در توليد فرآورده هاي 
گياهي هســتند، داراي امكانات مجهز جهت توليد اسانس، 
عصاره، كنسانتره و اولئورزين ها بوده و درجهت توسعه و تهيه 
داروهاي گياهي برنامه ريزي شده اســت. شركت اكسير گل 
سرخ اين رســالت را با تعهد در به كارگيري مواد اوليه كاملا 
طبيعي در توليد محصولات خود محقق می ســازد. بخشــي 
از اين محصــولات عبارتند از: اســانس هاي طبيعي گياهي، 

كنسانتره ها، اولئورزين ها، عصاره ها و داروهاي گياهي. 

مزیت محصولات خود را در چه مي دانید؟
مهم ترين مزيت محصولات ما طبيعي بــودن صددرصد توليدات 
بدون مواد شيميايي و ســالم در جامعه براي توليد اسانس هاست 
كه بايد داراي همه فاكتورهاي استاندارد باشد. حتما مي بايست از 
گياهان سورت شده درجه يك استفاده مي كرديم كه در اين صورت 
از لحاظ اقتصادي مقرون به صرفه نبود، اگر مي خواستيم از زير سورتي 
گياهان كه مقادير نســبتا زيادي بودند و معضلي براي كشاورزان 
محسوب مي شدند، اسانس گيري كنيم، محصول به دست آمده، همه 
فاكتورهاي استاندارد را شامل نمي شد، اين مساله انگيزه اي شد كه با 
تلاش شبانه روزي و انجام آزمايشات بسيار زياد بتوانم راهكاري را بيابم 
كه ضمن استحصال اسانس از ضايعات گياهان به نحوي تركيبات 
اضافي آن را جدا سازي كنم كه بتوانم براساس نياز مشتري و براساس 
فاكتورهاي اســتاندارد مجددا قســمت باقيمانده اين تركيبات را 
مخلوط سازي كنم و به اسانس در رنج استاندارد هاي بين المللي دست 
يابم تا تاييديه علمي اين روش از پژوهشكده علوم و صنايع غذايي را 
دريافت كنم، حاصل اين تلاش توليد اسانس قابل صادرات با ارزش 

افزوده بالا و حل مشكل كشاورزان مبني بر سورت گياهان است. 

با چه سختي ها و موانعي در این شغل مواجه شدید و 
چگونه با آن مقابله كردید؟

ابتدا در ســال 1367 در كارخانه اي كــه از گياهان دارويي 
اسانس استحصال می كرد، مشغول به كار شدم. بـــا توجـه 
بـــه اينكـــه مطالعاتم راجع به اسانس بســيار اندك بود، با 
تلاش هاي شبانه روزي و ارتباط نزديك با مراكز علمي از جمله 
كليه دانشـــكده هاي داروسازي و علوم تهران و مشهد، كليه 
پژوهشكده ها از جمله پژوهشكده صنعت نفت ايران و ارتباط با 
آزمايشگاه هاي داخلي و خارجي توانستم مطالعات كاملي راجع 
به اسانس هاو درصد تركيبات مواد موثره اسانس هـر گيـاه را 
به دســت آورم. نتيجه ديگر اين تلاش هاي شبانه روزي باعث 
شــد كه به طرحي فناورانه جهت توليد اسانس ها دست يابم. 
در ابتدا كارم را با 3 نفر پرسنل كه 2 نفر از آنها دخترانم بودند، 
شــروع كردم و به مرور توانستم اشــتغالزايي بيشتري داشته  
باشم و اكنون با 35 نفر نيرو مشــغول به كار هستم. از طرفي 
طرح پژوهشي توليد اولئورزين زعفران و ساير ادويه جات در 
دستور كار قرار گرفت كه اين طـــرح در پژوهشـكده علوم و 

صنايع غذايي خراسان رضوي در سال 86 به نتيجه رسيد كه 
ثبت اختراع آن با شـماره 014566 دريافـت شده است.  توليد 
اولئورزين زعفران براي نخســتين بار در جهــان و اولئورزين 
ساير ادويه جات براي نخستين بار در ايران بـــه ثمـر رسـيده 
اســت، توليد اين محصولات با توجه به اينكه كشور عزيزمان 
مهد گياهان دارويي به ويژه زعفران اســت، مي تواند ارزآوري 
زيـــادي داشته باشد كه جهت ساخت دستگاه هاي توليد با 
آخرين تكنولوژي نياز به حمايت دارم كه بتوانم طرح هاي فوق 

را تجـاري سازي كنم. 

آرزوي شما براي آینده شغلي تان چیست؟
آرزو دارم روزي برســد كه همه محصولات غذايي و دارويي 

كشورمان از سلامت كامل برخوردار باشــند و ما هم بتوانيم 
يكي از توليدكنندگان آن باشيم. 

توصیه شما به زنان كشور براي كارآفریني چیست ؟
كارآفريني يعني كار براساس نياز جامعه و پژوهش هاي خاصي 
كه بتواند اشــتغالزايي خاصي را ايجاد كند. براي رشــد كار 
بايد سه راس مثلث علم، تجربه و سرمايه وجود داشته باشد. 
يك كارآفرين مي تواند الگويي براي جواناني باشــد كه نااميد 
هســتند.  در كارآفريني تفاوتي براي زن و مرد وجود ندارد، 
هركس بخواهد كارآفرين برجسته اي باشد، بايد خصوصيات، 
تلاش، پشتكار، اعتقاد و ايمان به هدف انتخاب شده و دانايي 

را داشته باشد. 

گفتگوی»كسب وكار« با مرضيه سنوئي محصل، كارآفرين برتر كشور

کارآفریني مبارزه با نااميدي است

صديقه گواهــي، مديرعامــل تعاون 
روســتايي زنان رويش ســبز استان 
خراسان، درباره مشكلات عمده زنان 
روستا در گفتگو با »كسب وكار« به عدم 
دسترســي آنها به اينترنت، اطلاعات 
روز و فناوري هاي نوين اشــاره كرد. وی خواستار اين شد كه 
با توجه به زحمات زنان روســتايي، سهم مشخصي از حقوق و 
مزايا براي آنها در نظر گرفته شود. صديقه گواهي، مديرعامل 
تعاون روستايي زنان رويش ســبز استان خراسان درباره زنان 
روستايي به »كســب وكار«، مي گويد: زنان روستا ستون هاي 
ناپيــداي بهره وري و توليدنــد. آنها در مــزارع دوش به دوش 
مردان شــان كار و تــلاش مي كنند وبســياري از محصولات 
غذايي شهرنشينان را فراهم مي كنند. وي ادامه مي دهد: آنها 
در كنار كار و تلاش در كانون خانواده مادراني مهربانند و براي 
همسران شان زناني پاكدامن، صبور و قانع هستند كه مهرورزي 
 را با تمام وجود بــاور دارند و آن را بــراي تمامي مردم جامعه 

به كار مي گيرند. 
مديرعامل تعاون روستايي زنان روش ســبز استان خراسان 
ادامه مي دهد: هر زن روستايي كانوني از تلاش وكار است كه 
اگر به تاريخ زندگي بزرگان ايران بنگريم، اكثر آنها از دورترين و 
محروم ترين روستاهاي ايرانند و در دامن همين زنان روستايي 
پرورش يافته اند و به مقامات بالا رســيده اند. البته زنان روستا 
توانمندي هاي بالقوه اي هم دارنــد كه به دليل محروميت اين 
زنان از تحصيل و آموزش به فعليت نرســيده اســت. صديقه 
گواهي توضيح مي دهد: ســهم زنان روســتايي از آموزش در 
حدود يك درصد نسبت به شهرهاست و در فقر به سر مي برند 
باوجودي كه به خاطــر زحمت هاي زياد آنهــا و فعاليت هاي 
خستگي ناپذيرشان درواقع مي توان گفت كليد اقتصاد روستا 
و حتي كشور در دستان توانمندشان اســت ولي نه مالكيتي 
دارند و نه چيزي به نام آنها سند خورده است به طوري كه حتي 
از كمترين حقوق هم محرومنــد. وي در توضيح اينكه چگونه 
مي توان به زنان روستايي كمك كرد، مي گويد: دولت ها نقش 
مهمي در ارتقاي جايگاه زنان روستايي دارند اما متاسفانه آنها 
نيز هيچ گاه توجه واقعي به اين قشــر محروم و موثر در اقتصاد 
جامعه نكرده اند و آنچه بوده، چيزی غيــر از خلاصه قوانيني 
كه در لابلاي بوروكراســي و نظام اداري گم شده، نبوده است. 
صديقه گواهي، مديرعامل تعاون روســتايي زنان رويش سبز 
استان خراسان در توضيح مهم ترين مشكلات دست وپاگير زنان 
روستايي مي گويد: عدم دسترسي به آموزش هاي لازم در زمينه  
علوم جديد و تكنولوژي هاي مربوط به توليد از جمله مهم ترين 
مشكلات زنان روستايي است. باوجودي كه آنها توليدكنندگان 
محصولاتي هستند كه سالم و ارگانيك است اما اگر به صورت 
دقيق بخواهيم به موضوع نــگاه كنيم آنها بــا كلماتي چون 
ارگانيك، سالم و اصطلاحات رسمي در توليد ناآشنا و بيگانه اند 
يا اينكه اطلاعات شان درباره ويژگي هاي محصولات ارگانيك 
و سالم اندك اســت كه علت عمده آن هم اين است كه آنها از 
فناوري هاي نوين و علمي بي اطلاعند. وي توضيح مي د هد: يكي 

از مشكلات مهم زنان روستا اين است كه حقوق زنان در روستاها 
ناديده گرفته مي شود. گرچه آنها بيشترين سهم را در امنيت 
غذايي كشور دارند ولي عملا حقي از مالكيت يا درآمد ندارند 
و همه منابع در اختيار و انحصار مرد روســتايي است. برخي 
خرده فرهنگ هاي نادرســت و عوامانه در بين روستانشينان 
يا برخي مردان روســتايي حاكم اســت كه باعث شده زنان 
روستايي از بعضي از مزيت هاي شغلي و اجتماعي كه درواقع 
حق آنهاست، محروم باشند. علاوه بر اين مشكل مهم ديگر زنان 

روستايي اين است كه آنها از اينترنت سهمي ندارند و نمي توانند 
محصولات مشــابه آنچه توليد مي كننــد و يافته هاي جديد 
 را در اين خصوص از طريق اطلاعات روز به وســيله اينترنت

ايــن  بياورنــد.  دســت  بــه    
كارآفرين ادامه مي دهد: در روســتا اقداماتي مثل جلوگيري 
از هدررفت منابــع آبي و خاكي، چراي بي رويه گوســفندان، 
فشــار بر مراتع، جلوگيري از آبياري غرقابي، ايجاد توســعه 
حفاظت از منابع طبيعي و محيط زيست روستا و آموزش زنان و 

جوانان، ايجاد مشاغل خانگي، جايگزين كردن تنورهاي گازي، 
فرهنگ سازي درباره جلوگيري از بوته كني با هدف حفظ مراتع 
و جلوگيري از پيشرفت بيابان، كمك به اقتصاد روستا و...  انجام 
می شــود. صديقه گواهي مي گويد: البته در روستاها مزاياي 
زيادي براي كارآفريني موجود اســت مثلا در روستاها نيروي 
كار و منابع اوليه توليد آب، خاك و كارگر وجود دارد، همچنين 
علاقه به كار و تلاش و توليد محصولات متنوع كشــاورزي نيز 

موج مي زند. 

وي در پايــان مي گويــد: در روســتا طرح ايجــاد بنگاه هاي 
اقتصادي زودبــازده و مشــاغل خانگي به صــورت متمركز 
خوب جواب مي دهد و اقتصادي اســت. بايد جوامع روستايي 
توانمند شــده و بــه علــوم و فناوري هاي نوين كشــاورزي 
مجهز شــوند تا خودشــان توليد را مديريت  كنند. بايســتي 
انتقــال يافته هــاي جديد بــه كشــاورزان با حفــظ منابع 
 طبيعي و مراتع و جلوگيري از فرســايش خــاك و بوته كني

 صورت بگيرد. 

»كسب وكار«  بررسي  می كند

زنان  روستایي نيازمند تكنولوژي و آموزش
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کشاورزي

طلاي سرخ مزارع استان هاي 
خراسان رضوي و جنوبي در 
هر بازاري كه عرضه مي شود، 
خريــدار دارد امــا در نبود 
استراتژي و برنامه جامع، بازار 
داخلي زعفران پرنوسان اســت و اعتبار و بيشتر سود 
صادرات آن هم نصيب بيگانگان مي شود. زعفران كاران 
از كمبود بنيه مالي و اينكه مجبورند حاصل دسترنج شان 
را به قيمت ناعادلانه تقديــم دلالان كنند، مي نالند و 
مسئولان شورای ملی زعفران از نبود حمايت دولتي براي 
ساماندهي بازار داخلي و خارجي زعفران شكوه مي كنند. 
هر سال در روزهاي پاياني مهرماه و آغاز آبان همزمان با 
فصل برداشت زعفران بحث مشكلات دست اندركاران 
اين محصول داغ مي شود اما سوال اينجاست كه آيا راهي 
براي سامان دهي بازار داخلي زعفران و رهايي از صادرات 

فله اي آن داريم؟

قیمت زعفران را دلالان تعیین می کنند
محمود سعدي پور كه در اســتان خراسان جنوبي به 
كشت زعفران اشتغال دارد، درباره وضعيت كشت وكار 
اين محصول به »كسب وكار«، مي گويد: كشت زعفران 
به دليل نياز كم به آب، عدم تداخل زمان برداشــت با 
ديگر محصولات و نقدي بودن فروش براي كشاورزان 
اســتان هاي خراســان رضوي و جنوبي كه با مشكل 
بي آبي دســت وپنجه نرم مي كنند، جذاب است. در 
سال هاي اخير اســتان هاي فارس و يزد هم به كشت 
زعفران روي آورده اند. در افغانستان و پاكستان هم با 
توجه به بازار خارجي اين محصول، كشت زعفران را 
آغاز كرده اند و پياز زعفران ايراني به صورت غيرقانوني 
به اين كشورها قاچاق مي شود. اگر از كشاورزان داخلي 
حمايت كافي نشود، در سال هاي آينده شاهد واگذاري 
بازار صادرات و حتي بازار داخلي به زعفران افغاني و 
پاكستاني و ديگر كشــورها خواهيم بود. وي مشكل 
عمده زعفران كاران را بي پولي دانست و گفت: به دليل 
بي پولي مجبوريم محصول مان را به محض برداشت با 
قيمت پيشنهادي دلالان به آنها بفروشيم. سال گذشته 
زعفران را سر مزرعه كيلويي 3 ميليون تومان فروختيم 

و چند ماه بعد در بازار دلالان آن را كيلويي 7 ميليون 
تومان فروختند. اگر وزارت جهاد كشاورزي زعفران را 
بخرد و به ما وام بدهد يا صندوقي تاسيس شود كه از ما 
حمايت كند، مجبور نمي شويم محصول را به قيمتي 

كه دلخواه دلالان است، بفروشيم. 

بازار داخلی زعفران نیاز به ساماندهی دارد
فرشيد منوچهري، دبير شــورای ملی زعفران هم 
نظر اين كشاورز را تاييد مي كند و به »كسب وكار« 
مي گويد: بازار داخلي زعفران نياز به ساماندهي دارد 
و اين ساماندهي بايد توسط وزارت جهاد كشاورزي 
و با همكاري تشكل هايي مثل شورای ملی زعفران 
انجام شــود. منوچهري ادامه مي دهد: تا زماني كه 
 سازوكاري براي خريد عادلانه زعفران از كشاورزان 
تعريف نشود، دلالان همه كاره اين بازار خواهند بود 
و برقراري شيوه عادلانه خريد هم كاري نيست كه از 
تشكل هاي غيردولتي يا خود زعفران كاران ساخته 
باشد چون اين كار در مراحل ابتدايي نياز به حمايت 

مالي دارد و آنها فاقد بنيه مالي لازم هستند. 
دبير شورای ملی زعفران در پاســخ به اينكه مشكل 
صادرات فله اي زعفران چگونه بايد حل شــود، گفت: 
من لفظ فله اي را براي صادراتي كه در حال حاضر انجام 
مي شود، نمي پسندم. نبايد بازي با الفاظ مانع بررسي و 
تحليل عميق موضوع صادرات زعفران شود. اين تصور 
كه ما زعفران را مثل شن و ماسه به خارج صادر مي كنيم 
و در اسپانيا و ايتاليا و امارات آنها فقط آن را بسته بندي 
مي كنند و با برند خوشان مي فروشند، سطحي ديدن 
ماجرا ســت. وقتي بازرگان خارجي از من 100 كيلو 
زعفران مي خرد آن را در بســته هاي يک كيلويي به او 
مي فروشم. اين بار به سرعت تاييديه هاي بهداشتي را اخذ 
مي كند و با كمترين هزينه بيمه و حمل ونقل با هواپيما 
به كشور مقصد ارسال مي شود. در كمتر از 10 روز هم 
پول آن به حساب من واريز مي شود اما اگر قرار باشد اين 
100 كيلو را در بسته هاي يک گرمي صادر كنم، وزن 
بسته بندي آن به صورت تصاعدي بالا مي رود و هزينه 
بيمه و حمل ونقل آن افزايش پيــدا مي كند. از طرف 
ديگر اگر فرض كنيم اين زعفران با برند خود من آنجا 

به فروش برسد – كه خود اين اتفاق مراحلي دارد كه در 
ادامه خواهم گفت – حدود 3 ماه طول مي كشد تا پول 
آن از خرده فروشي ها به عمده فروش برگردد و او هم پول 
مرا بدهد. هيچ صادركننده اي نمي تواند چنين خوابي را 
براي پولش تحمل كند چون صادركنندگان ما هم توان 
مالي آنچناني ندارند. صادركننده اي كه بخواهد 2 تن 
زعفران صادر كند، بايد 10 ميليارد تومان سرمايه نقدي 
داشته باشد. واقعيت اين اســت كه صادركنندگان ما 
چنين سرمايه اي ندارند. حالا فرض كنيم صادركننده اي 
چنين ســرمايه اي دارد و تحمل خواب 3 ماهه آن را 
هم دارد. اين صادركننده به مانع ناشناخته بودن برند 
برخورد مي كند. يعني خرده فروش بازار هدف زعفران او 
را نمي خرد و اگر بخرد با قيمت نازل مي خرد و به زيان او 
منتهي مي شود. اين صادر كننده بايد چند سال هزينه 

كند، تبليغات كند و برند خود را به بازار هدف بشناساند 
كه چنين هزينه اي از صادركننده ما ساخته نيست. 

زعفران را يك محصول استراتژيك و در 
ابعاد ملي ببینیم

وي با بيان اينكه دولت بايد در اين زمينه از دست اندركاران 
صــادرات زعفران حمايــت كند، تصريح كــرد: وقتي 
مي گوييم حمايــت، منظورمان اين نيســت كه دولت 
براي ما بازاريابي يا برندسازي كند يا وام بلاعوض بدهد. 
ما به عنوان شورای ملی زعفران كه متولي غيردولتي اين 
محصول هســتيم، طرحي به وزارت جهاد كشاورزي و 
سازمان توسعه تجارت ارائه كرديم كه اگر اين طرح مورد 
عنايت قرار گيرد، مشكل كشــت وكار صادرات زعفران 
حل مي شود. ما بايد زعفران را يک محصول استراتژيک 

و در ابعاد ملي ببينيم. اين محصول نيازمند يک صندوق 
حمايتي مختص به خود است. اگر اين صندوق تاسيس 
شود، مشــكل حمايت از كشاورزان و ســاماندهي بازار 
داخلي، حمايت از بهينه سازي روش هاي كشت، تحقيق 
و توسعه بهتر شــدن كيفيت زعفران و تعريف بازارهاي 
متنوع براي آن و همچنين مشكل صادرات و برند سازي 
همزمان و طي يک پروسه 5 ساله قابل حل است. بعد از 
5 ســال هم دولت مي تواند موجودي خود را از صندوق 
بردارد و اداره آن را كاملا به دست اندركاران زعفران واگذار 
كند. اين طرح متاسفانه مورد توجه مسئولان ارگان هاي 
ذيربط قرار نگرفته است. اميد ما اين است كه با توجه به نياز 
كشور به صادرات و اهميتي كه زعفران دارد، رويكردهاي 
شــعارگونه به اين محصول عوض شود و شاهد حمايت 

واقعي و عملي از آن باشيم. 

»كسب وكار« ازمشكلات كشت وكار و صادرات طلاي سرخ ايران گزارش می دهد 

جاي خالي صندوق ملي زعفران

8 ميليون و 80 هزار تن گندم از 
كشاورزان خريداری شد

مديرعامل شركت بازرگاني دولتي ايران گفت: 
150 ميليارد ريال مانده مطالبات گندم كاران 
از سوي شركت بازرگاني دولتي ايران تامين 
شد تا به حساب كشــاورزان واريز شود. علي 
قنبري گفت: مبلــغ 150 ميليارد ريال مانده 
مطالبات گندمكاران از سوي شركت بازرگاني 
دولتي ايران تامين شد تا به حساب كشاورزان 

واريز شود. 
مديرعامل شــركت بازرگاني دولتي ايران اظهار 
داشت: بيش از 94 هزار ميليارد ريال براي خريد 
8 ميليون و 80 هزار تن گندم در سال جاري به 
كشاورزان پرداخت شد. با خريد اين مقدار گندم 
و پرداخت كامل بهــاي آن به گندمكاران، فصل 
خريد تضميني سال 1394 به پايان رسيد. وي 
با اشــاره به خريد 8 ميليون و 80 هزار تن گندم 
اعلام كرد: 1022 مركز خريد مستقر در سراسر 
كشور در سال جاري توانستند با تحويل گرفتن 
بيش از يک ميليون و 300 هزار محموله گندم 
از كشاورزان، فصل خريد تضميني گندم داخلي 
را با موفقيت به پايان برسانند. قنبري افزود: رقم 
پرداختي به كشاورزان مبلغ 94 هزار و 60 ميليارد 

ريال بوده است. 
به گزارش فارس، مديرعامل شركت بازرگاني 
دولتي ايــران تصريح كرد: امســال باوجود 
كاهش بارش ها، با ايجــاد انگيزه و حمايت از 
كشاورزان، حدود يک ميليون و 400 هزار تن 
گندم بيشتر از سال گذشته در كشور خريداري 
شد، تا باوجود ذخاير اســتراتژيک اين كالا، 
نيازي به واردات گنــدم براي تامين آرد مورد 

نياز واحدهاي خبازي نداشته باشيم. 

خبر

شــيريني ها از جملــه خوراكي هايي 
هســتند كه همه آن ها را دوست دارند 
و حاضرند حتي قيمت هاي بالايي براي 
آن بپردازند. به همين دليل شــيريني 
فروش ها معمولا كسب وكار خوبي دارند 
درست برخلاف كشــاورزاني كه توليد كننده اصلي محصولاتي 
هستند كه كسب وكار شيريني فروشــي ها روي آن مي چرخد. 
علاوه بر كشاورزان، كارخانه هاي توليد قند وشكر نيز از قيمت هاي 
فروش خود راضي نيســتند و معتقدند زحمات كشاورز و هزينه 
كارخانه دار تبديل به سود براي كارخانه هاي شكلات و شيريني و 

صنايع غذايي مي شود. 

يارانه هايي که بسیار ديرپرداخت مي شوند 
مهدي حاتمي كارشناس صنايع قند شــركت نقش جهان، درباره 
زنجيره معيوب صنايع قند وشــكر ايران به »كسب وكار« گفت: در 
كشــور ما نه كشــاورز و نه كارخانه دار، هيچ كدام مقصر نيستند. 
كشاورزان از اينكه پولشــان با تاخير پرداخت مي شود گله مندند و 
كارخانه ها هم از اينكه دولت يارانه هاي آنان را نمي پردازد، شكايت 
دارند و مي گويند تا دولت پول ما را نپــردازد ما هم نمي توانيم پول 
كشاورزان را بپردازيم. وي درباره قيمت فروش شكر گفت: دولت هر 
ســاله قيمتي را براي كارخانه ها مصوب مي كند كه اين قيمت اصلا 
متناسب با هزينه كارخانه نيست و بسيار پايين است. براي جبران اين 
تفاوت قيمت دولت مابه التفاوت را بايد به كارخانه بپردازد اما اين مابه 
التفاوت علاوه بر ناكافي بودن، هميشه بسيار دير پرداخته مي شود كه 
همين مساله باعث ديرشدن پرداخت پول كشاورزان مي شود. اين 

مساله روي توليد سال بعد هم بسيار موثر است. 

واردات سالانه يك میلیون تن شكر
حاتمي درباره امكان خودكفايي كشــور در توليد قند وشكر گفت: 
مصرف سالانه شكر در كشور حدود 2ميليون و پانصد هزار تن است 
كه يک ميليون و پانصد هزار تن در كشــور توليد مي شود و بقيه از 
راه واردات تامين مي شــود. وي در ادامه گفت: ما ظرفيت هاي لازم 
براي خودكفايي را داريم. وضعيت ما در صنايع قند درســت شبيه 
كشور تركيه اســت كه اكنون به خودكفايي كامل رسيده است. اما 
اگر بخواهيم خود را با كشــور تركيه مقايسه كنيم مثل اين است كه 
بگوييم فوتبال ايران و اســپانيا چه تفاوتي دارند. تركيه توانســته با 
برنامه ريزي و مديريت طولاني مدت، در همه بخش هاي كشاورزي از 
كاشت، داشت تا برداشت، خود را ارتقا ببخشد و به خودكفايي برسد. 
در واقع اصلي ترين عامل مشكلات صنايع قند وشكر در كشور ما، عدم 
مديريت و برنامه ريزي درست است. دولت با تعيين قيمت مصوب، با 
وجود كنترل بازار به كارخانه ها ضربه مي زند و با نپرداختن به موقع 

يارانه ها، موجب اختلال در زنجيره توليد مي شود. 

افزايش تعرفــه وحمايت از تولیــد داخل، عامل 
خودکفايي 

اين كارشــناس صنايع قند بيان كرد: شــكري كه بــا هزينه بالاي 

آب و بــرق و گاز در كارخانه هــا توليــد مي شــود، كيلويي 2300 
 تومان فروخته ودر شــيريني پزي ها و كارخانه هاي صنايع غذايي 
مصرف مي شود.  قيمت يک كيلو شيريني كه ماده اصلي آن شكر 
است، به 30هزار تومان هم مي رســد. اين قيمت ها اصلا با هم 
همخواني ندارد.  شيريني فروشي ها هزينه هاي بسيار كمتري 

نســبت به كارخانه ها دارند ولي سود بيشــتري مي برند. وي 
درباره واردات شكر گفت: قيمت واردات شكر بسيار پايين تراز 

هزينه هاي توليد آن در كشور است.
 بــه هميــن دليــل عــده اي بــه صــورت گســترده كار 
واردات شــكر را انجــام مي دهنــد. در واقــع ايــن يكي از 

سياســت هاي كشــورهاي صادركننــده شــكر اســت كه 
قيمت واردات را بســيار پايين تــر از توليد آن در كشــورها 
 قــرار مي دهندتا اين كشــورها هميشــه بــه واردات تمايل
 داشته باشــندكه دولت بايد با افزايش تعرفه ها و حمايت از 

توليد داخل، مانع واردات و ضربه ديدن كشاورزان شود. 

خبات پاداشي از چغندركاران استان آذربايجان غربي به »كسب 
وكار« گفت: هزينه پارسال كشاورزان، سه ماه است كه پرداخت 
شده است. علاوه براين واردات شكر در فصل برداشت آن، موجب 
انباشته شدن شكر در انبارها مي شود و به همين دليل كارخانه ها 

تمايلي به خريد چغندر قند از كشاورزان ندارند. 

»كسب و كار« از وضعيت توليد قند و شكر گزارش می دهد

تلخي کام چغندرقندکاران از شكر وارداتي
كارخانه هاي قند از قيمت شكر مصوب دولت ناراضي اند
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اصناف

مكانيســين در لغت به معني كسي 
اســت كه از مكانيك مطلع اســت. 
مكانيــك در حالت كلي واژه بســيار 
وســيع و گســترده اي اســت. در 
دانشــگاه ها و مراكــز آكادميــك 
رشــته هاي مختلفي در اين زمينه وجــود دارد كه در اغلب 
موارد بسيار پيچيده و مهم است. اما در اصطلاح مردم جامعه، 
مكانيك به تعميركنندگان خودرو و نهايتا ماشين آلات گفته 

مي شود. 
هرچند مكانيك خودرو و ماشــين آلات شايد نسبت به ساير 
گرايش هاي مكانيــك همچون مكانيك ســيالات، مكانيك 
كوانتوم و ... از پيچيدگي كمتري برخوردار باشد اما بسيار مهم 
و خطير است. به خصوص كه به طور مستقيم با جان و سلامتي 
انسان ها و اموال ايشان در رابطه اســت. به همين دليل شايد 
بتوان گفت كه اتحاديه مكانيسين ها يك اتحاديه فني است و 
بايد همواره اعضای آن را به روز نگهداشته و آموزش هاي ضمن 

كار را براي اعضا اجرا كرد. 
تمام كساني كه ماشين دارند، اين دل نگراني را نيز دارند كه 
امكان دارد يك باره ماشينشان وســط خيابان خاموش شود 
يا آنكه صبح از خواب بيدار شــوند و پشت فرمان خودرو قرار 

بگيرند اما هر چقدر استارت بزنند، ماشينشان روشن نشود. 
در چنين شرايطي مالك خودرو هر مقام، منصب و سرمايه اي 
كه داشته باشــد، بايد نزد مكانيك برود. اگرچه خراب شدن 
خودرو چيز دور از ذهني نيست، اما مساله آن است كه چگونه 
خــودرو را تعمير كنيم؟ چــه لوازمي بخريــم؟ آن را از كجا 
تهيه كنيم و در نهايت به چه فردي اعتمــاد كنيم كه بتواند 
خودرويمان را به درســتي و بدون آنكه دردسر ســاز بشود، 

تعمير كند؟ 

فعاليت 2200 واحد جواز دار
رئيس اتحاديه مكانيسين هاي تهران در گفتگو با »كسب وكار« 
گفت: اين اتحاديه حدود 2200 واحــد جواز دار دارد و تعداد 
زيادي واحد بي جواز نيز در اين بخش مشغول فعاليت هستند 
كه متاســفانه تعداد واحدهاي غيرمجاز فعــال در اين صنف 

بيشتر از واحدهاي جواز دار است. 
عليرضا نيك آيين افزود: در راســتاي برخــورد با واحدهاي 
غيرمجاز، تهــران به 15 منطقه تقســيم شــده و 15 اكيپ 

بازرسي براي اخطار و شناســايي اين واحدها در اين مناطق 
ورود مي كنند. 

وي افزود: با شناسايي اين واحدها برخوردهاي قانوني با آنها 
انجام مي شود. سياست ما پلمب واحدهاي غيرمجاز نيست، ما 
قصد داريم اين واحدها براي اخذ مجوز اقدام كنند و به صورت 

مجاز به فعاليت خود ادامه دهند. 
به گفته نيك آيين، در اتحاديه مكانيسين ها، يك واحد مجزا 
براي رسيدگي به شكايات مستقر شده است. اين واحد آماده 
پذيرش شــكايت هاي مردم از مكانيسين هاســت. به محض 
ورود شاكيان، فرم هايي توسط پرسنل اتحاديه و خود شاكي 
تكميل مي شود و اسناد و مدارك شــاكي نيز، به آن ضميمه 
مي شود. كارشناس فني اتحاديه، خودرو را تحت بررسي فني 
قرار مي دهد. در انتها روزي مقرر مي شــود و با حضور شاكي، 
نظر نهايي توسط قاضي اتحاديه اعلام مي شود. كل اين پروسه 

معمولا 5 يا 6 روز زمان مي برد. 

90 درصد شكايات، از مكانيك هاي بدون مجوز
اتحاديه معتقد اســت كه 90 درصد شكايات، از مكانيك هاي 
بدون مجوز است. موضوع اكثر شــكايات هم استفاده از لوازم 
تقلبي است. اخيرا كپي هايي كه از لوازم يدكي ماشين صورت 
مي گيرد، بسيار دقيق شده و تشخيص آن مشكل است و اين 

هم مساله را پيچيده تر كرده است. 
البته مي توان گفت منشأ اكثر مسائلي كه موضوع شكايات اند، 
مربوط به اخلاق كسب هستند. اتحاديه سعي كرده است علاوه 
بر گذاشــتن دوره هاي آموزش فني و برگزاري سمينارهاي 
آموزشي، با تشــكيل كلاس هاي مكاســب كه در آن احكام 
مربوط به كسب و كار آموزش داده مي شود، مسائل اخلاق در 

كسب را نيز مورد حل و فصل قرار دهد. 
رئيس اتحاديه مكانيســين هاي تهــران در ادامه به ضرورت 
برخورد با واحدهاي غيرمجاز اشاره و تاكيد كرد: در برخي از 
اين واحدها در زمان تعمير اتومبيل، اقدام به جابه جايي لوازم 
يدكي ماشــين مي كنند و لوازم كهنه را به جاي لوازم نو قرار 

مي دهند. 
وي افــزود: اين دســته از واحدها، ماليــات و بيمه پرداخت 
نكرده و از طرفي اجرت و دستمزد چند برابر از مردم دريافت 
 مي كننــد و اين موضــوع از مهم ترين معضــلات اين صنف 

محسوب مي شود. 

جولان قطعات يدكي تقلبي خودرو در بازار
نيك آيين ادامه داد: جولان قطعــات يدكي تقلبي خودرو در 
بازار نيز موجب نگراني مكانيك ها و مردم شــده اســت. اين 
قطعات تقلبي خارجي به قدري ماهرانه بسته بندي شده اند كه 
 مصرف كنندگان به ســختي مي توانند آنها را از قطعات اصلي

 تمايز بدهند. 
ايــن اجنــاس و قطعــات تقلبي، عــلاوه بر اينكــه موجب 
مي شــوند تا دارندگان خــودرو مجبور باشــند هــر هفته 
قطعه جديــدي را براي خــودروي خود خريــداري كنند، 
 به شــدت آنهــا را در معــرض خطــر تصادف هاي شــديد

 هم قرارمي دهــد. تعميركاراني كه از ما پروانه كســب دارند 

جنس هاي تقلبي يا بدون كيفيت را روي اتومبيل نمي بندند. 
به هرحال دراين  بين اين مردم هستند كه بايد خسارت مالي 
و احتمالا جاني اين سهل انگاري ها و عدم نظارت را بپردازند. 
ضعف نظارت دستگاه هاي ذي ربط و ورود و عرضه لوازم يدكي 
تقلبي موجب شده تا بخش خدمات تعميراتي خودروها با يك 
مشكل جدي مواجه باشد و اين ســاماندهي نمي شود مگر با 

نظارت جدي و برخورد با متخلفان اين حوزه. 
موضوع تداخل صنفي مكانيسين ها با فروشندگان 

قطعات يدكي
وي همچنين درباره موضوع تداخل صنفي مكانيســين ها با 
فروشندگان قطعات يدكي اظهار داشت: تداخل صنفي تعريفي 

دارد كه بايد آن را مدنظر قرارداد اگر همكاران ما در مغازه شان 
قطعات يدكي مورد نياز و ضروري دارنــد نبايد گفت تداخل 

صنفي كرده اند.
 شما در نظر بگيريد در اورژانس بيمارستان برخي داروها براي 
رسيدگي به بيماران اورژانسي هميشه موجود است و پس از 
رفع و رجوع آن دارو مجددا تامين مي شود. در كار ما هم بعضي 

قطعات ضروري است.
 لذا خودرويي كه در ساعت غيركاري تعمير فوري نياز دارد بايد 
خدمت و قطعه مورد نظر را تامين كرد. بنابراين برخي قطعات 
كه در تعميرات فوري نياز است بايد در تعميرگاه ها باشد و غير 

از اين تخلف است. 

رئيس سابق اتحاديه مكانيسين هاي تهران در گفتگو با »كسب وكار«: 

اجرت غيرمنصفانه در مكانيكي هاي غيرمجاز

پخت شــيريني و ايجــاد واحدهای 
شيرينی پزی تاريخ مشخص و مدوني 
ندارد ولي مي تــوان گفت كه در تمام 
ادوار از بدو تشــكيل زندگي دســته 
جمعي انسان هاي اوليه با آنها  همزاد 
و قرين بوده و با پيدايش تقسيم كار و ايجاد تخصص در جامعه 
و پيشرفت صنعت و ايجاد جوامع متمدن امروزي اين صنعت 
)شيريني سازي( به صورت صنعتي مستقل در عرصه بازار كار به 
همگان شناسانده شد و رفته رفته در جامعه به عنوان حرفه اي 
هنري زينت بخش و شادكامي همگان را در منزل، مجالس و 
محيط اداري فراهم كرد و جايگاه ويژه اي به خود اختصاص داد. 
امپراتوران ايران زمين براي برگزاري جشن ها و اعياد و سده ها 
در همه جا از پاســارگاد و تخت جمشــيد، تا طاق كسري با 
شيريني از مهمانان پذيرايي می كردند و اين كار باعث رونق و 

تكاپوي بيشتر اين صنف می شد. 
ايران با داشــتن وســعت زياد و شــرايط اقليمــي متفاوت، 
شيريني هاي مخصوص هر ناحيه را دارد كه به عنوان سوغات و 
تحفه آن منطقه توليد و عرضه مي شود. به عنوان مثال، اصفهان 
)گز، سوهان، پادرازي و...( كرمانشاه )كاك و نان برنجي، يوخه 
و...( يزد )باقلــوا، قطاب، حاجي بادام، پشــمك و...( و كرمان 

)كلمبه، خرمايي و...( را دارند. 
در كلان شــهر تهران مصرف انواع شيريني بسيار رايج است و 
از اينرو تعداد قنادي هاي بزرگ و كوچك كه برخي از آنها به 
برندهاي معروفي در سطح شــهر تبديل شده اند، بسيار زياد 
است. در هر منطقه اي از شهر چند واحد قنادي وجود دارد كه 
همواره مغازه قنادي آنها شلوغ است، به طوري كه مي توان تنوع 

را در انتخاب هاي مشتريان ديد. 
رئيس اتحاديه قنادان تهران در گفتگو با »كسب وكار« گفت: 
كارمان بد نيســت، اما اينطوري ها هم كه مي گويند، كارمان 
سكه نيست. باتوجه به سختي هايي كه كار قنادي دارد، نسبت 
به زحمتي كه در قنادي كشــيده مي شــود، اينكار درآمدي 
ندارد. خيلي ها زرق و برق قنادي ها را مي بينند و فكر مي كنند، 
كارمان خوب اســت. علي بهره مند افزود: شرايط ركود رو به 
اتمام اســت. اميدواريم كه يك دوران شكوفايي خيلي خوب 
و شادي در اصناف مشــاهده كنيم. اين اثر بيش از آنكه ما و 
همكاران مان را براي افزايش فروش خوشحال مي كند به دليل 
اينكه نشــانه اي از بهبود شــرايط اقتصادي مردم است باعث 
شادي ما خواهد شد. شكرخدا صنف شيريني فروشان و قنادان 
به خاطر اينكه با خورد و خوراك مردم سركار دارد اوضاع بدي 
ندارد. هرچند اين روزها مصادف با ايام محرم و صفر اســت و 

جشن ها و مهماني ها برگزار نمي شود اما فروش خوب است. 
اين فعال صنفي اظهار داشــت: خوشــبختانه ما تنها صنفي 
هستيم كه واحد بــدون پروانــه نداريــم. آنهايي هم كــه 
پروانه نگرفته اند، در حال تشــــكيل پرونده هســتند و در 
واقع عضويت شــان پذيرفته شــده اما دنبال پيگيــري هاي 

بعدي هســتند. 

بهره مند با اشــاره به كيفيت شــيريني ايراني گفت: تنوع و 
كيفيت شيريني هاي توليد شده در كشــور بالاست. در هيچ 
كجاي دنيا ايــن همه تنــوع در توليد شــيريني نداريم. در 
كشورهاي آلمان و ايتاليا هم شيريني زياد توليد مي شود ولي 
اين همه تنوع شيريني ايراني را ندارند. رئيس اتحاديه قنادان 
تهران در ادامه با اشــاره به صادرات شــيريني ايراني توضيح 
داد: شيريني هاي خشــك، نخودچي ايراني كه در همه جاي 
دنيا زبانزد اســت و اخيرا زولبيا و باميه به كشورهاي آفريقاي 

جنوبي، كشوهاي اروپايي، كانادا و استراليا صادر مي شود. 
اين مقام مسئول با اشاره به اين موضوع كه مردم كشور ما علاقه 
وافري به شــيريني جات دارند، بيان كرد: بازار شيريني جات 
در ســال جاري تا حد قابل قبولي مساعد ارزيابي مي شود و با 
توجه به اين موضوع كه اين محصول پر طرفدار در سال جاري 
با افزايش قيمت روبه رو نخواهــد بود انتظار مي رود بازار آن با 
ركود مواجه نشود. بهره مند درباره قيمت انواع شيريني ها در 
بازار بيان كرد: در حال حاضر هر كيلو شيريني تر درجه يك به 
قيمت 15 هزار تومان عرضه مي شود و قيمت شيريني خشك 
كه شامل زبان، پاپيون و برنجي است بين 12هزار تا 1۳ هزار 

تومان است، شيريني گل محمدي نيز در قنادي ها با قيمت 12 
هزار تومان به فروش مي رسد. 

شيريني هاي توليد شده ايران در هيچ كجاي دنيا 
يافت نمي شوند

رئيس اتحاديه قنادان تهران درباره چگونگي دعوت اتحاديه 
متبوع خود به نمايشگاه نان آلمان عنوان كرد: قبل از بازديد 
از نمايشگاه »ايبا« در كشور آلمان، در سميناري با آقاي پيتر 
بيكر رئيس اتحاديــه جهاني نان درباره قنادي هاي كشــور 
مذاكراتي انجام داديم و مقرر شــد كه ايشــان براي بازديد از 
واحدهاي صنفي قنادي به ايران ســفر كنــد. علي بهره مند 
در ادامه بيان كرد: پس از بازديد رئيــس اتحاديه جهاني نان 
از واحدهاي صنفي قنــادي در پايتخت، وي اذعان داشــت 
شــيريني هاي توليد شــده ايران در هيچ كجــاي دنيا يافت 
نمي شــود؛ چرا كه تنوع محصــولات و مواد بــه كار رفته در 
آن بســيار بالا بوده و همين موضوع طعم اين شــيريني ها را 
بي نظير كرده است. به دنبال اين ديدار با ارسال دعوتنامه از ما 
درخواست شد تا در نمايشگاه »ايبا« شركت كنيم. بهره مند 

در ارتباط با برگزاري نمايشگاه بين المللي نان در كشور آلمان 
تصريح كرد: طي حضور در اين نمايشگاه كه با همراهي رئيس 
اتحاديه نان هاي حجيم و نيمه حجيم انجام پذيرفت، در بازديد 
از آكادمي ملي نان در كشــور آلمان، مقرر شد اتحاديه صنف 
قنادان و نانوايان حجيم و نيمه حجيم در جهت تبادل اطلاعات 
با آكادمي ملي نان در اين كشور همكاري هاي لازم را داشته 
باشــند. وي با تاكيد بر بالا بودن كيفيت نان در كشور آلمان 
بيان كرد: اميد مي رود كه در آينــده اي نزديك با وارد كردن 
تكنولوژي هاي روز دنيا از كشــورهايي نظير اتريش، تركيه و 
آلمان در زمينه پخت و توليد نان، كيفيــت اين محصول در 

كشور ارتقا يابد. 
رئيس اتحاديه قنادان تهران در ادامــه از راه اندازي آكادمي 
نان و شيريني در ايران خبر داد و گفت: در نشستي با پيتر بكر 
مقرر شد تا آكادمي نان و شــيريني در ايران تاسيس شود تا 
قنادان بتوانند از كارگران ماهر و آموزش ديده و آشنا با اصول 
شيريني پزي در پخت استفاده كنند، چرا كه اكنون كارگر ماهر 

به مشكلي براي كارفرمايان تبديل شده است. 
به گفته بهره مند، در نمايشــگاه Ibex 2015 كه نمايشگاه 

صنعت نان ايران اســت از نمايندگان نان و شيريني در آلمان 
دعوت به عمل آمده تا ضمن بازديد از نمايشگاه Ibex زمينه 
اقدامات اوليه براي همكاري هاي دو كشور فراهم شود. رئيس 
اتحاديه قنادان تهران در بخش بعدي گفته هاي خويش با اشاره 
به تداخل صنفي قنادان و فانتزي پزي ها اظهار داشت: در كشور 
آلمان طبق قانون نظام صنفي قنــادي و نانوايي با هم ادغام 
شده است، اما طبق قانون نظام صنفي در ايران نان و شيريني 
از يكديگر جدا ســت و عدم توجه به اين موضوع مشكلاتي را 
براي صنف قناد ايجاد كرده است، چرا كه در برخي از واحدهاي 
فانتزي پز شــيريني هاي بي كيفيتي پخت مي شود كه بر كار 
قنادان نيز تاثير گذاشته است، كه با پيگيري هاي انجام شده 
از سوي اتحاديه قنادان تهران تداخل صنفي به دليل تجميع 
اتحاديه ها تا پايان ســال رفع خواهد شد. بهره مند در پايان با 
ارزيابي مثبت از صنف قنادان در تهران گفت: در حال حاضر 
كيفيت شيريني در تهران مطلوب بوده و هيچ گزارشي مبني 
بر نارضايتي مردم اعلام نشده است. با توجه به اينكه قيمت ها 
به واقعيت نزديك شده مي توان انتظار داشت توليد شيريني 

وضعيت بهتري داشته باشد. 

رئيس سابق اتحاديه قنادان تهران در گفتگو با »كسب وكار« خبر داد

راه اندازي آكادمي نان و شيريني در ايران
صادرات زولبيا و باميه به اروپا و استراليا
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

آيا كساني كه گوشت مي خورند زندگي ناسالمي دارند؟
چرا برخي از افراد كه عمري همه چيزخواري 
كرده اند، ســالم بوده و طول عمر زيادي نيز 
دارند؟ آيا به نظر شــما گياهخــواري باعث 

افسردگي و سستي نمي شود؟
خانم دكتر زرين آذر، فوق تخصص بيماري هاي 
گوارشي از دانشگاه كاليفرنياي جنوبي پاسخ به 

اين سوال را اينگونه مي دهد: 
بله، افرادي كه گوشت مي خورند، زندگي ناسالمي دارند، چراكه امروزه مي دانيم كه 
مصرف گوشت نه تنها براي بدن بلكه براي محيط زيست نيز ناسالم است. اين مساله 
در تجربه به انسان ثابت شده است كه نه تنها محيط دروني بدن ما، بلكه محيط 
بيروني يعني ســياره اي كه در آن زندگي مي كنيم و خوب مي دانيم كه درخطر 
نابودي به واسطه آلودگي هاي مختلف شيميايي و همچنين گاز هاي گلخانه اي 

است، با گياهخواري پاكيزه تر و سالم تر خواهد بود. 
در اينكه چه رژيم غذايي ای باعث سلامتي و طول عمر بشر مي شود، به تك تك افراد 

نگاه نمي كنيم؛ بلكه كل جامعه را به طور عمومی درنظر مي گيريم. 
گياهخواران به طور كلي و عمومي نسبت به گوشتخواران و همه چيزخواران سالم تر 
بوده و از طول عمر بيشتري برخوردارند. حال ممكن است شخص همه چيزخواري 
از فرد گياهخواري بيشتر عمر كرده يا سالم تر باشد، چراكه سلامت و طول عمر به 
فاكتور هاي مختلف و فراواني از جمله عادت هاي فردي، آلودگي هاي محيط زيستي، 
ميزان استرس و فشــار هاي روحي و رواني، فعاليت بدني و البته عوامل ژنتيكي 
بستگي دارد.خير، به نظر من گياهخواري نه تنها باعث افسردگي و سستي نمي شود، 
بلكه برعكس، يك رژيم صحيح گياهخواري باعث سلامت بيشتر جسمي و روحي 
مي شود و من اين را براساس تجربه شخصي خودم و بيماران مختلفي كه در طول 

كار و زندگي حرفه ای خود با آنان سرو كار داشته ام، بيان مي كنم. 
من بيش از 2۰ سال است كه گياهخوارم و افسردگي و سستي 2 لغت يا معنايي 
هستند كه بسيار بسيار با من و جسم و جانم فاصله دارند. همه بيماراني كه با آنها 
در تماس بوده ام، بدون استثنا پس از گياهخوارشدن )گياهخواري به روش صحيح 

يعني حذف غذاهاي ناسالم( احساس سلامت، انرژي و نشاط بيشتري كرده اند. 
اما به شــما توصيه مي كنم كه به حرف من توجه نكرده و خود وارد تجربه و عمل 

شده و امتحان كنيد. 

20 كاري كه نبايد اجازه بدهيد كسي شما را وادار 
به آنها كند

در وب گردي هايم به فهرست بسيار جالبي برخوردم ؛ چيزهايي كه در حين تعامل 
با مردم و اطرافيان، نبايد اجازه بدهيد ديگران بر ســر شما بياورند يا شما را وادار به 

آنها كنند. 
فهرست كردن و تاييد اين نبايدها ساده است اما در مقام عمل، اجراي آنها محتاج 

تجربه و تيزهوشي است: 
۱- نگذاريد ديگران شما را به بحث هاي غيرضروري بكشانند. 

2- نگذاريد ديگران منفي بافي خود را به شما منتقل كنند. 
۳- نگذاريد ديگران نقاط تاريك و زخم هاي زندگي شما را مدام به ياد شما بياورند و 

شما را خجالت زده كنند. 
۴- نگذاريد ديگران مدام اشتباهات شما را فهرست و اعتماد به نفس شما را مختل 

كنند. هيچ كس بدون اشتباه كردن، بزرگ نمي شود. 
۵- نگذاريد ديگران راستي هاي حقيقي را در پيش شما كژ جلوه دهند. 

۶- نگذاريد كسي به شما زور بگويد. 
۷- با دوستاني كه صادق نيستند، دمخور نشويد. 

۸- با كساني كه كارشان دروغگويي است، محشور نشويد. 
۹- با كساني كه تنها هدف شان از معاشرت با شما، سود جستن از توانايي ها و امكانات 

شماست، نگرديد. 
۱۰- كساني را كه تنها به خاطر سرگرمي يا ناچاري با شما طرح دوستي مي ريزند، 

جدي نگيريد. 
۱۱- نگذاريد كسي بين شما و افراد شايسته و صادق قرار بگيريد. 

۱2- نگذاريد كساني كه از شما متنفرند، شما را به وادي نفرت بكشانند. 
۱۳- نگذاريد مردم تخم كينه را در دل شما بكارند. 

۱۴- نگذاريد كسي با آگاهي از گذشته شما، حالاي شما را تباه كند. 
۱۵- نگذاريد ترسوها شما را متقاعد كنند كه تغيير چيز بدي است. 

۱۶- نگذاريد شما را از تعقيب اهداف تان دور كنند. 
۱۷- نگذاريد كسي روياهاي تان را مسخره كند. 

۱۸- نگذاريد كسي شما را از تلاش بيشتر، دلسرد كند. 
۱۹- نگذاريد كسي شما را به چيزهاي سطح پايين قانع كند. 

2۰- نگذاريد كسي بهانه شادي را حتي به خاطر خوشي هاي كوچك از شما دريغ كند. 
منبع : وبلاگ يك پزشك

سلامت

يادداشت وبلاگي

كاركردن بــا افرادي كه بتوانيــد به راحتي رابطه دوســتانه اي با آنها داشــته باشــيد، آرزوي هر كارمندي 
است. مطمئنم همه شــما اكنون سرتان را به نشــانه تاييد تكان مي دهيد ولي متاســفانه هميشه وضعيت 
اينگونه نيســت زيرا شــما مي توانيد دوســتان تان را خودتان انتخاب كنيد ولي دربــاره همكاران تان اين 
توانايي وجود ندارد و با وجود اينكه شــايد برخي  همكاران تان آنقدر خوب باشــند كه تبديل به دوســتان 
هميشــگي تان شــوند، افرادي هم هســتند كه آنقدر وحشــتناكند كه ديوانه تان مي كنند. به من اعتماد 
كنيد، مطمئن هســتم شــما هم حداقل يكي دو نفر از اين آدم ها را در محل كارتان داريد؛ به خاطر همين 
 روش هاي بي عيب و نقصي بــراي رويارويی با چندگونه رايج همكاران آزاردهنده پيــدا كرده ام كه آنها را در

 اختيارتان مي گذارم. 

كسانيكهمدامحرفهايتانراقطعميكنند
اگر گاهی از روي هيجان حرف كســي را قطع و شــروع به حرف زدن كنيم، عيبي ندارد ولي برخي ها دائما 
يك راست وسط كلام بقيه شــيرجه مي روند و براي شــان هم فرقي نمي كند و اين كار را در جلسه، گپ هاي 
خودماني و پشت تلفن مدام تكرار مي كنند. نه تنها اين كار باعث به هم ريختن اعصاب تان مي شود، بلكه چنين 

همكاراني تاثير منفي بر قابليت هاي كاري تان مي گذارند. 

راه حل
دفعه بعدي كه با چنين همكاري صحبت مي كنيد )چه به صورت گروهي و چه رويارو(، نخســتين باري كه 
ميان كلام تان پريد، عكس العملي از خود نشان ندهيد. وقتي بار ديگر اين كار را تكرار كرد، خيلي محكم ولي 
مودبانه بگوييد: »لطفا اجازه دهيد، حرف هايم تمام شود. بعد از آن خوشحال مي شوم نظرات تان را بشنوم« و 

بعد حرف تان را ادامه دهيد. 
و اگر دقيقا بعد از گفتن جمله بالا، رو به بقيه افراد كنيد و به حرف هاي تان ادامه دهيد، مي تواند تاثير بيشتري 
داشته باشد. سپس وقتي حرف هاي تان تمام شد، رو به آن شخص كنيد و با اشاره به وي نشان دهيد مي تواند 

حرفش را بزند. 

افرادفضول
با وجود اينكه در هفته بيش از ۴۰ ساعت كار در كنار همكاران تان باعث ايجاد حس صميميت مي شود ولي 
اين حق را داريد كه جزئيات محرمانه زندگي تان را محرمانه براي خودتان نگه داريد. متاســفانه، افراد فضول 
نمي توانند اين حد و مرز را رعايت كنند و مدام سوال هاي نامربوطي درباره زندگي عاطفي تان، وزن و وضعيت 
سلامتي تان، ميزان دستمزد، تصميم نهايي تان براي بچه دار شــدن و هزار و يك موضوع ديگر مي پرسند كه 

اصلا علاقه اي به بحث كردن درباره شان نداريد. 

راهحل
اگر دوست نداريد دل چنين افرادي را بشكنيد، درمقابل اين قبيل فضولي ها لبخند بزنيد و اين چنين پاسخ 

دهيد: »اگر بخواهيد اين موضوع محرمانه را بدانيد، ديگر نبايد زنده بمانيد.« يا »اين فقط مربوط 
به من و روان شناسم مي شود.« 

ولي شايد دفعات بعد نياز باشــد كمي صريح تر باشــيد. مثلا مي توانيد از اين جملات 
استفاده كنيد: »حقيقتا دوست ندارم در اين مورد چيزي به شما بگويم.« يا »اين يك 
مساله كاملا شخصي است. ترجيح مي دهم درباره چيز ديگري با شما صحبت كنم...« 

و بعد از آن، موضوع بحث را عوض كنيد. 

دلقككلاس
شوخ طبعي در محل كار چيز بسيار خوبي است؛ مگر اينكه در بهره وري تان اختلال ايجاد 

كند. دلقك هاي كلاس دائما مزه پراكني مي كنند و حتي جك هاي بدي مي گويند و به نظر 
مي رسد هيچ چيزي را جدي نمي گيرند و براي شان فرقي نمي كند شرايط چقدر بحراني 

يا دشوار باشد. شايد اين رفتارشان در ابتدا سرگرم كننده به نظر برسد ولي پس از 
مدتي هر چيزي ممكن است، اتفاق بيفتد. 

راهحل
براي سرد كردن حس شوخ طبعي بيش از حدشان، به سادگي 
مي توانيد ديگر جواب شان را ندهيد. وقتي باز هم مزه پراكني 

كردند، لبخند مختصري بزنيد و مسير صحبت را به سمت موضوعات جدي و توليدي بكشانيد. يا وقتي از طريق 
رايانامه يا گفتگوي برخط )چت( با وي صحبت مي كنيد و باز هم مشغول لودگي شد، به راحتي هيچ توجهي 

به حرف هاي نامربوطش نكنيد و فقط به حرف هاي مربوط به كار پاسخ دهيد. 

فرديكهاحساسميكندمديراست
اين قبيل افراد با وجود اينكه از لحاظ سلسله مراتبي، با شما هم تراز هستند ولي مانند مافوق تان با شما برخورد 
مي كنند. هميشه با دستورات جديد، دخالت هاي بيجا و انتقادهاي »سازنده«شان مواجه هستيد. آنها با اين 
كارشان نه تنها در سطوح شخصي دچار ســرخوردگي تان مي كنند، بلكه اختيارات تان را در گروه و حتي در 

مقابل افراد زيردست تان هم تحت تاثير قرار مي دهند. 

راهحل
بايد در فضايي كاملا آرام و به شيوه اي زيركانه با وي صحبت كنيد و پيشنهاد مي كنم اين كار را دور از چشمان 
ديگر همكاران تان انجام دهيد. مثلا كافي شــاپ نزديك محل كارتان، به عنوان يك محل بي طرف و خنثي 

جاي مناسبي است. 
وقتي تنها شــديد، بايد حرف هاي تان را اينگونه آغاز كنيد: »كاملا واضح اســت چقدر به شــركت احساس 
تعهــد مي كنيم و تمايل داريــد با تلاش فوق العــاده، آن را به موفقيت برســانيد و من اين احســاس تان را 
 واقعا تحســين مي كنم.« اگر مكالمه تان را اينگونه محترمانه شــروع كنيد، آن فــرد پذيراي حرف هاي تان 

خواهد بود. 
سپس، اينگونه ادامه دهيد: »با وجود اين، احساس مي كنم انتقادات سازنده تان روي بهره وري من تاثير منفي 
مي گذارند و در اهدافي كه رئيس برايم تعيين كرده است، مداخله مي كنند« و به همراه آن، يك نمونه خاص از 
رفتارهاي اخيرش را مثال بزنيد. حرف هاي تان را با اين جمله به پايان برسانيد: »با وجود اينكه براي نظرات تان 
ارزش قائل هستم، از شما ممنون مي شوم اگر اظهار نظرات تان را فقط محدود به مسائلي كنيد كه مستقيما 

مربوط به شما مي شوند.« 

قلدر
تا اكنون فكر مي كرديد اين قبيل افراد فقط براي دوره دبيرستان تان بودند ولي متاسفانه، چنين افراد قلدري 
را مي توانيد تقريبا در هر محل كاري پيدا كنيد: كساني كه اظهارنظرهاي توهين آميز مي كنند، مرتبا از كارتان 

ايراد مي گيرند، قضاوت تان را زير سوال مي برند و .... 

راهحل
نحوه واكنش تان بايد بستگي به ميزان شدت رفتار قلدرانه آنها داشته باشد. اگر اين رفتارها صرفا محدود به 
اظهارات آزارنده و رايانامه هاي تهاجمي ولي منفعلانه مي شوند، مي توانيد ناديده شان بگيريد يا به آرامي اينگونه 
پاسخ دهيد: »اصلا اين اظهارنظرتان را درك نمي كنم.« يا »ترجيح مي دهم درباره اين مسائل حضورا بحث 

كنيم زيرا به نظر مي رسد ايده هاي مان مخالف هم هستند.«
با وجود اين، اگر اين قلدري ها به آزارهاي زباني، تهديد، تحقير يا ارعاب منجر شــدند، بايد آن را به 
عنوان شرايط اضطراري محسوب كنيد و اين مساله را با مدير تان )و يا در صورت لزوم، با مدير منابع 

انساني شركت( در ميان بگذاريد. 
فرقي ندارد كجا كار مي كنيد، حتما حداقل يك نفر وجود دارد كه با كارهايش عصباني و ديوانه تان 
كند، بنابراين نفس عميقي بكشيد و پيش از اينكه در محل كارتان از پا درآييد، اين توصيه ها را 

انجام دهيد. 
كاركردن با افرادي كه بتوانيد به راحتي رابطه دوستانه اي با آنها داشته باشيد، آرزوي هر كارمندي 
است. مطمئنم همه شما اكنون ســرتان را به نشــانه تاييد تكان مي دهيد ولي متاسفانه هميشه 
وضعيت اينگونه نيست زيرا شما مي توانيد دوستان تان را خودتان انتخاب كنيد 
ولي درباره همكاران تان اين توانايي وجود ندارد و با وجود اينكه شــايد برخي  
همكاران تان آنقدر خوب باشند كه تبديل به دوستان هميشگي تان شوند، 
افرادي هم هستند كه آنقدر وحشتناكند كه ديوانه تان مي كنند. به 
من اعتماد كنيد، مطمئن هستم شما هم حداقل يكي دو نفر از اين 
آدم ها را در محل كارتان داريد؛ به خاطر همين روش هاي بي عيب 
و نقصي براي رويارويی با چندگونه رايج همكاران آزاردهنده 

پيدا كرده ام كه آنها را در اختيارتان مي گذارم. 

آزاردهندهترينآدمهايمحلكارتان

ارزش ادراكي محصول 
به عنوان يك مزيت رقابتي

وقتــي از ارزش محصول يا خدمت ســخن به 
ميان مي آيد، معمولا همه به ياد قيمت و ارزش 
پولي محصول مي افتند. اين كه در نهايت همه 
 چيز با »پول« ســنجيده مي شود، درست است 
اما تمامي ارزش محصــول يا خدمت با اين نگاه 
نمايان نمي شود. چه بســيارند محصولاتي كه 
حتي با قيمت بسيار پايين خريداري نمي يابند 
و چه اندك  هســتند محصولاتي كه هر قيمتي 
داشــته باشــند، صفي طولاني براي خريد آنها 
ايجاد مي شود. به نظر مي رسد در اين ميان حلقه 

مفقودی وجود دارد. 
پاســخ اين است  كه مشــتري براي محصول يا 
خدمت ما جــدا از ارزش پولــي آن ارزش هاي 
ديگري نيز قائل است. درحقيقت مشتري براي 
خريد كردن، تنها براســاس قيمــت يا ارزش 
پولي تصميم نمي گيرد؛ اگرچــه اين عامل، در 
تصميم نهايي مشتري بسيار كليدي است اما چه 
عوامل ديگري در تصميم نهايي مشتري درباره 

ارزشمندي محصول يا خدمت موثرند؟
نگاه سيستماتيك به تصميم مشتري براي خريد 
مي تواند ما را به ســوي پاســخ صحيح هدايت 
كند. انســان ها داراي ويژگي هاي شــخصيتي، 
تجربيات، اولويت ها و نيازهاي متفاوتي هستند. 
اين تفاوت هاي فردي همگــي ـ چه به صورت 
آگاهانه و چه به صورت ناآگاهانه ـ روي تصميم 

نهايي مشتري براي خريد تاثيرگذارند. 
اما تمام ماجرا هم اين نيست. تصميم گيري تنها 
براســاس اطلاعات دروني صورت نمي گيرد و 
نيازمند داده هايي اســت كه از محيط به انسان 
منتقل مي شوند. به دليل محدوديت هاي حواس 
ادراكي بشر، هر فردي در مواجهه با يك پديده 
)كــه در اينجا يك محصول يا خدمت اســت(، 
برداشت متفاوتي با ديگري خواهد داشت. البته 
۸۰ درصد اين برداشــت ها با يكديگر يكســان  

هستند. 
از نگاه استراتژيك،  برداشت مشتري از »ارزش« 
محصول يا خدمت را »ارزش ادراكي« مي گوييم. 
ارزش ادراكي از هر 2 عامل منطق و احســاس 

تشكيل شده است.

كالبدشكافي كسب وكار  مهارت 

يكي از بخش هاي معمولا ثابت تمام مصاحبه ها زماني است كه در آخر مصاحبه به ما 
براي بيان نكات تكميلي يا پرسيدن سوالات مان داده مي شود. پيشنهاد شده در اين 
بخش سوالاتي پرسيده شود كه مصاحبه گر متوجه  اطلاعات و علاقه ما به سازمان آنها 

سوالات كليدي را با هم مرور مي كنيم: شود. در اينجا اين 
۱- چرا فلان كار را كرديد؟ قبلا درباره سازمان آنقدر 
خوب تحقيق كرده باشيد كه بتوانيد درباره برخي 
اقدامات كلان سازمان سوال بپرسيد. مثلا: 
من جايي رفته بــودم در مصاحبه  از آنها 
درباره پروژه بسيار بزرگي كه يك شركت 
زيرمجموعه شان گرفته بود سوال كردم، آنها 
هم تعجب كردند و متعاقبش كلي بحث جالب 

پيش آمد.
2- شــما خودتان چه تجربه اي در اين 

سازمان داشتيد؟ چه چيزي در كاركردن براي اين سازمان شما را خشنود كرده است؟ 
اين سوال باعث ايجاد صميميت مي شود. ديدم كه مي گويم.

۳- من در محل كار قبلي ام فلان تجربه را داشــته ام يا به همان مفهوم ابزاری را ياد 
گرفته ام يا چيزي شبيه به اين ها. دوست داريد براي شما هم تعريفش كنم؟

۴- كار من اينجا چيست؟ قرار است روي چه نوع پروژه هايي كار كنم؟ مي توانيد براي 
من مثال هايي بزنيد؟

۵- اين موقعيت شــغلي چگونه ايجاد شــده است؟ آيا ســازمان درحال توسعه و 
بزرگ شدن است؟ يا متصدي اين شغل سازمان را ترك كرده است؟ 

۶- آينده اين سازمان چگونه است؟ 2 سال آينده اين سازمان قرار است كجا باشد؟ چه 
محصولي به بازار بدهد؟ به چه حوزه هاي جديدي وارد شود؟ و مانند اين ها. 

۷- معيار انتخاب مصاحبه  گر چيست؟ كانديداي ايده آل از نظر شما چه ويژگي هايي 
دارد؟ فرض كنيد 2 كانديدا داريم با ســطح دانش و مهارت و تجربه يكسان. بر چه 

اساسي يكي را انتخاب مي كنيد؟

سوالاتي كه بايد در مصاحبه شغلي بپرسيم

عوامل دروني موثر بر كارآفرين شدن
وقتی كه زمان انتخاب شغل فرا مي رســد، معمولا و عموما نخستين و آخرين 
انتخاب همه ما كاركردن براي ديگران است. در بهترين حالت به هر دري مي زنيم 
تا بتوانيم جايي مشغول كار شــويم و در بدترين حالت گوشه اي مي نشينيم تا 
كسي براي مان كاري كند و به جايي معرفي شويم. گزينه انتخاب راه انداختن 
يك كسب وكار براي خودمان گزينه اي نيست كه به اين راحتي ها به ذهن مان 
برسد. »ما كه پول و سرمايه و ارتباطات نداريم. هيچ كس هم كه ما را نمي شناسد؛ 
بنابراين هر چقدر هم ايده مان عالي باشد، به هيچ نتيجه اي نخواهيم رسيد.« و 
طبيعتا چنين تفكري اين نكته كليدي را از ياد ما مي برد كه تقريبا هيچ كدام از 
صاحبان برندهاي بزرگ خارجي و حتی داخلي هم از ابتدا سرمايه و ارتباطات و 
شهرت نداشتند، بلكه با ايده عالي شان و البته تلاش و ريسك پذيري  توانستند 
»نداشته ها« را تبديل به »داشته ها« كنند. اين نكته كليدي، اصلي ترين تفاوت 
تمامي كارآفرينان موفق با افرادي اســت كه به كارمنــدي براي ديگران اكتفا 
كرده اند. جالب است كه تمام اين عوامل نيروهايي دروني هستند كه بايد توسط 

خود فرد كشف شوند. 

نگاه سوم


